
قیمت نفت در معاملات روز دوشنبه بازار جهانی که سرمایه گذاران به دنبال 
شفافیت درباره تاثیر توافق تجاری میان آمریکا و چین بودند، از بالاترین رکورد 

سه ماه اخیر فاصله گرفت و کاهش پیدا کرد.
بهای معاملات آتی نفت برنت ۲۲ سنت یا ۰.۳ درصد کاهش پیدا کرد و به ۶۵ 
دلار در هر بشکه رسید.بهای معاملات آتی وست تگزاس اینترمدیت آمریکا ۲۳ 
سنت یا ۰.۴ درصد کاهش پیدا کرد و به ۵۹ دلار و ۸۴ سنت در هر بشکه رسید.

آمریکا و چین روز جمعه فیتیله جنگ تجاری را پایین کشیده و فاز اول توافق 
تجاری را اعلام کردند که تحت آن، بعضی از تعرفه های آمریکا روی کالاهای 
چینی در قبال افزایش خرید بزرگ محصولات کشــاورزی آمریکایی توسط 

چین کاهش پیدا می کنند.به گفته مایکل مک کارتی، استراتژیست ارشد بازار 
در شرکت "سی ام سی مارکتس"، به نظر می رسد که بازار اکنون فاز اول توافق 
تجاری را کاملا حســاب کرده و بنابراین به اخبار بیشتری نیاز دارد تا قیمت 
بالاتری شکسته شــود.توافق روز جمعه آمریکا، از اجرای تعرفه های جدیدی 
روی حدود ۱۶۰ میلیارد دلار واردات کالاهای چینی که قرار بود از روز یکشنبه 
اعمال شوند جلوگیری کرد اما ســرمایه گذاران همچنان محتاط مانده اند و 
منتظر جزییات دقیق درباره چگونگی توافق تجاری هســتند.رابرت لایتیزر، 
نماینده تجاری آمریکا روز یکشــنبه اظهار کرد که این توافق صادرات آمریکا 
به چین را در دو ســال آینده تقریبا دو برابر می کند و با وجود نیاز به ترجمه و 

بازبینی متن سند، تقریبا تمام شده تلقی می شود.
کمیسیون تعرفه های گمرکی شورای دولت چین روز یکشنبه اعمال تعرفه های 
بیشتر روی کالاهای آمریکایی را که قرار بود از روز ۱۵ دسامبر اجرا شوند، معلق 
کرد.تحلیلگران شرکت ING Economics در یادداشتی اعلام کردند آنچه 
که بازار اکنون نیاز دارد شفافیت درباره جزییات توافق آمریکا و چین است. هر 
چه این انتظار طولانی شود، فعالان بازار احتمالا درباره خوب بودن این قرارداد 
دچار تردید می شوند.آماری که روز دوشنبه از سوی چین منتشر شد، نشان 
داد رشد تولید صنعتی و خرده فروشــی در نوامبر بیش از حد انتظار تسریع 
شده است که از قیمتهای نفت پشتیبانی کرد.با این حال سرمایه گذاران هنوز 

محتاط هستند زیرا انتظار می رود رشد اقتصادی چین در سال میلادی آینده 
کندتر شود و دولت چین رشد اقتصادی حدود شش درصد را برای سال ۲۰۲۰ 
در مقایسه با رشد شش تا ۶.۵ درصدی برای سال ۲۰۱۹ هدف گذاری کرده 
است.بر اساس گزارش رویترز، قیمت نفت برنت امسال تحت تاثیر تلاشهای 
اوپک و متحدانش از جمله روسیه برای کاهش تولید و مقابله با اشباع عرضه 
بازار رشــد کرده اســت.این تولیدکنندگان که به گروه اوپک پلاس معروف 
هستند، با افزودن ۵۰۰ هزار بشکه در روز دیگر به کاهش تولیدشان موافقت 
کرده اند و از اول ژانویه سال ۲۰۲۰ به مدت سه ماه به میزان ۱.۷ میلیون بشکه 

در روز تولیدشان را محدود خواهند کرد.

با پیروزی قاطع محافظه کاران، شانس برگزیت همراه با توافق بیش از هر زمان دیگری است.
به گزارش خبرگزاری فرانسه، حزب محافظه کار به رهبری بوریس جانسون موفق شد در 
انتخابات پنج شنبه هفته گذشــته به پیروزی قاطعی در برابر رقبای خود دست پیدا کند 
و اکنون سوال مهم برای فعالان مالی این اســت که این پیروزی تا چه حد بر روی بازارها و 
شاخص های اقتصادی اثرگذار خواهد بود.پس از سه مرتبه به تعویق افتادن مهلت برگزیت 
اکنون به نظر می رسد که انگلیس سرانجام سی و یکم ژانویه از اتحادیه اروپا خارج می شود. 
بوریس جانسون بلافاصله پس از پیروزی وعده داده بود که در این تاریخ انگلیس را به طور 

قطع از اتحادیه اروپا خارج کند. از سوی دیگر ساجد جاوید، وزیر خزانه داری نیز وعده داده 
است که دولت از بسته محرک جدیدی رونمایی کند که به احتمالا به معنای تقویت رشد 
اقتصادی و افزایش کسری بودجه دولت خواهد بود.در سه ماهه سوم امسال اقتصاد انگلیس 
از رکود گریخت و پس از رشد منفی ۰.۲ درصدی سه ماهه دوم، دومین اقتصاد بزرگ اروپایی 
توانست رشد ۰.۳ درصدی را جشن بگیرد. بانک مرکزی انگلیس پیش بینی کرده است که 
اقتصاد این کشور در ســال ۲۰۱۹ حدود ۱.۴ درصد و در سال آینده ۱.۲ درصد رشد کند.

جسپر لاولر، مدیر تحقیقات موسسه "کپیتال گروپ" در خصوص چشم انداز اقتصاد انگلیس 

پس از انتخابات گفت: این پیروزی به ثبات بیشتر به اقتصاد کمک خواهد کرد چرا که با توجه 
به شکست سنگین حزب کارگر، احتمال اصلاحات ساختاری اساسی در مقطع فعلی وجود 
ندارد و این خبر با استقبال سرمایه گذاران مواجه خواهد شد.در عرصه اقتصاد جهانی نیز به 
نظر می رسد که انگلیس به دنبال یک توافق جامع با آمریکا و هم چنین اتحادیه اروپا خواهد 
بود. خروج انگلیس از اتحادیه اروپا احتمالا به معنای تقویت محسوس روابط این کشور با 
چین و آمریکا خواهد بود و این مساله به تقویت رشد اقتصادی این دو کشور کمک خواهد 
کرد.به نظر می رسد سرمایه گذاری های خارجی به ویژه توسط اروپایی ها در انگلیس کاهش 

پیدا کند و این مساله احتمالا به تضعیف ارزش پوند منجر خواهد شد.از سوی دیگر به نظر می 
رسد اتحادیه اروپا یکی از بزرگ ترین بازندگان برگزیت خواهد بود و شاهد کاهش تجارت این 
اتحادیه با انگلیس خواهیم بود.  هامیش موئرس، استراتژیست ارزی در موسسه " اوفکس" 
گفت: این که تصور کنیم انگلیس و اتحادیه اروپا به این زودی ها به یک توافق تجاری جامع 
و پایدار برسند تصور غلطی خواهد بود. هفت سال طول کشید تا مذاکرات کانادا و اتحادیه 
اروپا به امضای پیمان تجارت آزاد ختم شود و حتی اگر در خصوص انگلیس، این مدت بسیار 

کمتر باشد هم، در کوتاه مدت روابط دو طرف کاهشی خواهد بود.

مشاور اقتصادی ترامپ گفت توافق تجاری با چین باعث 
تقویت ۰.۵ درصدی رشد اقتصادی آمریکا خواهد شد.به 
گزارش پولتیکو، آمریکا اخیــرا به توافق تجاری بزرگ با 
شرکای تجاری خود دست یافته است. در دیدار مقامات 
تجاری و بازرگانی آمریکا با همتایان مکزیکی و کانادایی، 
سه کشور بر سر امضای توافق جدید پیمان تجارت آزاد 
آمریکای شمالی موسم به " نفتا" توافق کردند و از سوی 
دیگر پس از هفده ماه جنگ تجاری، آمریکا با بزرگ ترین 
شریک تجاری خود یعنی چین بر سر فاز نخست پیمان 
تجاری به توافق رسید.لری کودلو، مشاور اقتصادی رئیس 
جمهور آمریــکا با تمجید از توافق جدیــد با چین گفته 
است که این توافق بسیار به اقتصاد آمریکا کمک خواهد 

کرد و باعث تقویت ۰.۵ درصــدی تولید ناخالص داخلی 
در سال ۲۰۲۰خواهد شــد. کودلو افزود: با این توافق از 
شــدت نا اطمینانی در خصوص آینده کاسته می شود و 
کسب وکارها شروع به افزایش مخارج خود خواهند کرد.

طبق توافق جدید آمریــکا از برنامه خود برای افزایش بر 
واردات کالاهایــی به ارزش ۱۵۷ میلیــارد دلار از چین 
صرف نظر خواهد کرد و در طرف مقابل نیز چین متعهد 
به افزایش واردات خود از آمریکا شده است. به گفته رابرت 
لایت هایزر، وزیر بازرگانی آمریکا در نتیجه فاز نخســت، 
صادرات آمریکا به چین تقریبا به دو برابر ســطح فعلی 
افزایش خواهد یافت.پیش تر بانــک مرکزی آمریکا در 
گزارشی نرخ رشد اقتصادی آمریکا در سال آینده را ۲.۲ 

درصد پیش بینی کرده بود. کودلو از نمایندگان مجلس 
خواست تا هر چه سریع تر توافق تجاری با چین و کانادا 
را تصویب کند.در حال حاضر آمریکا حدود ۱۸۰ میلیارد 
دلار صادرات به چین دارد و امیدوار است تا صارات خود به 
این کشور را به زودی به ۴۰۰ میلیارد دلار و سپس به ۰.۵ 
تریلیون دلار در سال افزایش دهد. کودلو ابراز امیدواری 
کرد که توافق تجاری با چین به مثابــه مکانیزمی برای 
اطمینان از پایبندی این کشور به رعایت مالکیت فکری 
و آن چه که وی آن را " جلوگیری از ســرقت ارزش های 
آمریکایی توسط چین" نامید باشــد. وی هم چنین به 
چینی ها هشــدار داد که در صورت نادیده گرفتن مفاد 

توافق، آمریکا آماده اقدام متقابل خواهد بود.

مهاجمان ســایبری در قالب یک کارزار فیشینگ مرموز 
جدید، سازمان های دولتی، کسب وکارهای مرتبط با آن ها 
و شرکت های فعال در حوزه تدارکات و لجستیک مرتبط 
با اهداف این سازمان ها را در کشورهای مختلف هدف قرار 
داه و اطلاعات برخی قراردادها و احرازهویت آنها را سرقت 
می کنند.به گزارش ایسنا، مرکز مدیریت راهبردی افتای 
 ،ZDNet ریاســت جمهوری، به نقل از پایگاه اینترنتی
اعلام کرده گردانندگان این حملات با ظرافت هر چه تمام 
و با ترفندهایی کاملًا خاص، اهداف خود را در ایمیل های 
فیشینگ و فایل های پیوست شده به آن ها لحاظ کرده اند. 
برای مثال، پیوست این ایمیل ها سندی است که به نحوی 
با مناقصه یا خریدهای سازمان مورد هدف مرتبط است.از 

جمله انگیزه های احتمالی این مهاجمان سایبری، می تواند 
تلاش برای شناسایی شرکت کنندگان در مناقصات دولتی 
و در نتیجه ارائه پیشنهاد با قیمتی پایین تر از رقبا )به منظور 
برنده شدن در مناقصه( یا نفوذ به تأمین کنندگان سازمان 
برای کسب منافع بیشتر باشد. در همه این موارد زبان مورد 
استفاده در ایمیل و سند پیوست شده، زبان رسمی کشوری 
است که سازمان مورد حمله در آن قرار دارد.همانند ایمیل ها 
و اسناد پیوست شده به آن ها، سایت های فیشینگ نیز کاملًا 
مشابه با سایت های واقعی مورد استفاده کاربران سازمان های 
هدف، طراحی شده اند، این سایت ها حاوی نام ها، اطلاعات 
و اســنادی در ظاهر منطبق با نمونه های واقعی هستند تا 
کمترین شک را متوجه کاربر کنند. در بررسی های انجام 

شده در مجموع ۶۲ دامنه و ۱۲۲ سایت فیشینگ شناسایی 
شده اســت.در این ایمیل ها کاربر به کلیک بر روی لینکی 
تشویق می شود که او را به سایتی جعلی )اما مشابه با سایت 
اصلی( هدایت کرده و در آنجا در صورت ورودِ نام کاربری و 
رمز عبور ، اطلاعات به مهاجمان ارسال می شود.برای نمونه، 
در ایمیل فیشینگی که به کارکنان وزارت بازرگانی آمریکا 
ارسال شده بود ادعا می شود که سند پیوست حاوی اطلاعاتی 
در خصوص محصولات و سرویس های تجاری مورد مناقصه 
است تا بدین ترتیب شانس باز شــدن فایل توسط کاربر 
افزایش پیدا کند. در فایل پیوست نیز لینکی جاسازی شده 
که کلیک بر روی آن منجر به باز شدن یکی از سایت های 

فیشینگ این مهاجمان می شود.

بانک یو بی اس سوئیس متهم شده تحریم های آمریکا بر 
ضد چین را نقض کرده اســت.به گزارش سوئیس اینفو، 
بانک یو بی اس که بزرگ ترین بانک سوئیس نیز محسوب 
می شود اکنون متهم به در اختیار داشتن سهام شرکت 
" هیک ویژن" شــده که به خاطر نقــش آن در فروش 
تجهیزات نظارتی به دولت چین بــرای به کارگیری در 
کمپ های نگهداری اقلیت اویغور، در فهرست تحریمی 
وزارت خزانه داری آمریکا قرار گرفته اســت. این شرکت 
دولتی چینی در ماه اکتبر وارد لیســت تحریمی حقوق 
بشری آمریکا شده است.بانک یو بی اس برای سال ها با 
این شرکت چینی همکاری داشته و در ماه مارس نهمین 
سهامدار بزرگ شــرکت هیک ویژن بوده و این اتفاق در 

حالی اتفاق افتاده اســت که آن زمان مشخص شده این 
شرکت نقش گســترده ای در فروش تجهیزات نظارتی 
به دولت چین داشته است. بانک یو بی اس از پاسخگویی 
درباره این اتهامات خودداری کرده و افزوده است که در 
خصوص ارتباط با مشتریانش اظهار نظر نمی کند.کنگره 
جهانی اویغورها با ارســال نامه ای به بانک یو بی اس از 
سرمایه گذاری این بانک در شرکت چینی انتقاد کرده و 
خواهان قطع همکاری با هیک ویژن شده است. به گفته 
برخی رسانه ها، چین مسلمانان اقلیت اویغور این کشور 

را در کمپ هایی با شرایط نامناسب نگهداری می کند.
پیش تر وزارت خارجه سوئیس در بیانیه ای اعلام کرد که 
چین باید به نگرانی جامعه جهانی در خصوص وضعیت 

مسلمانان اویغور پایبند باشــد. وزارت خارجه سوئیس 
هم چنین از دولت چین خواسته اســت تا این کمپ ها 

را تعطیل کند.
این نخستین دردسر بزرگ ترین بانک سوئیسی در ماه 
جاری میلادی حساب نمی شــود. پیش تر نیز سازمان 
نظارت بر اوراق بهادار هنگ کنگ اعلام کرد که به دلیل 
سو استفاده شعبه مستقر در هنگ کنگ بانک یو بی اس 
از اطلاعات ۵۰۰۰ مشتری خود، این بانک را ۴۰۰ میلیون 
دلار هنگ کنگ ) معادل ۵۲ میلیون دلار آمریکا( جریمه 
کرده است. این پرونده که مربوط به سال های ۲۰۰۸ تا 
۲۰۱۷ می شود، سنگین ترین جریمه یک بانک خارجی 

در تاریخ هنگ کنگ محسوب می شود.

وزارت صنعت: وجود ۱۲ واردکننده چادر مشکی یعنی 
انحصار نداریمقائم مقام وزیر صنعــت، معدن و تجارت 
در امور بازرگانی اظهار کرد: حضور ۱۲ واردکننده چادر 
مشــکی نشــان می دهد که در این بخش انحصار وجود 
ندارد.حســین مدرس خیابانی در مراســم "هشتمین 
جشــنواره پژوهش و فناوری در بخش صنعت، معدن و 
تجارت" در پاسخ به ســوال یکی از خبرنگاران مبنی بر 
اینکه "وزارت صمت برای مقابله با مافیای واردات چادر 
مشکی چه برنامه ای دارد"، اظهار کرد: تعبیر مافیا را قبول 
ندارم اما باید بگویم وزارت صمت به دقت مراقبت می کند 
که واردات بیش از اندازه و غیرضــروری صورت نگیرد.

وی با اشاره به ممنوعیت واردات ۱۶۰۰ قلم ردیف تعرفه 

کالا که تولید داخل آن وجود دارد یا کالای غیر ضروری 
است، تصریح کرد: عمده کالاهای وارداتی در حال حاضر 
از تولید مواد اولیه کارخانجات داخلی پشتیبانی می کند. 
همچنین در زمینه برخی کالاهای ضروری و استراتژیک 
کســری هایی وجود دارد که بخشــی از واردات به آنها 
مربوط می شود.به گفته این مقام مسئول تعادل قیمت ها 
نشان دهنده جلوگیری از واردات غیرضروری است و اگر در 
حوزه ای واردات بیش از حد انجام شود، قیمت ها متعادل 
نخواهــد بود.قائم مقام وزیر صنعت، معــدن و تجارت با 
بیان اینکه برای داخلی ســازی تولید چادر مشکی باید 
موقعیت ایجاد شود، تصریح کرد: با توجه به ممنوعیتی 
که در راستای مراقبت از منابع ارزی ایجاد شده، فرصت 

خوبی برای تولید داخلی چادر مشکی فراهم شده است.
مدرس خیابانی همچنین با اشاره به طرح های دفتر صنایع 
نساجی و پوشاک وزارت صمت و انتقال فناوری های نوین 
تولید چادر مشکی از سوی واحدهای صنعتی، گفت: در 
حال حاضر شکاف عمیق بین میزان تقاضای چادر مشکی 
در داخل کشــور و توان تولید این محصول وجود دارد؛ 
بنابراین باید از راه افزایش ظرفیت کارخانه های تولیدی 
و ایجاد واحدهای جدید، پاســخگوی نیاز داخلی کشور 
باشیم.وی با بیان اینکه باید به جای واردات از کشورهای 
غیرمســلمان به صادرکننده چادر مشکی تبدیل شویم، 
تاکید کرد که در حال حاضر موقعیت خوبی برای ارتقاء 

تولید و صادرات چادرمشکی وجود دارد.

بدبینی بازار مانع ادامه صعود نفت شد

پیامد پیروزی بوریس جانسون بر اقتصاد جهانی چیست؟

تاثیر توافق تجاری روی اقتصاد آمریکا

بانک سوئیسی متهم به نقض تحریم های آمریکا شدسازمان های دولتی، هدف تکنیک جدید فیشینگ پیشرفته

وزارت صنعت: وجود ۱۲ واردکننده چادر مشکی یعنی انحصار نداریم
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بانک مرکزی  مکلف  به 
تنظیم  بازار  ارز  شد

محدودیت تعداد  خرید 
ارز   برداشته  شد

 به  هیچ  عنوان 
بحث  استعفای
 رئیس  جمهوری
 مطرح   نیست

ربیعی:

 به خاطرگوش های 
نامحرم  نمی گویم 

چه  میزان  صادرات 
نفت  داریم
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جهانگیری:

سرمقاله

يادداشت

 مانع تراشی مالیاتی برای 
دانش بنیان ها

نگاه  سخت گیرانه به مالیات 
دانش بنیان ها 

یکی از مشکلاتی که در حال 
حاضر در حوزه دانش بنیان ها 
داریم مســاله تمدید مجوز 
است. اشــکالاتی در تمدید 

مجوز ممکن است ...

  علی مسعودی، عضو هیات مدیره 
مجمع تشکل های دانش بنیان

  شهاب جوانمردی، نایب رئیس کمیسیون اقتصاد نوآوری و 
تحول دیجیتال اتاق تهران 

متن کامل  د ر صفحه 4

متن کامل  د ر صفحه 4
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درآمد چه کسانی از راه اندازی 
شبکه ملی اطلاعات و کاهش ترافیک 

بین الملل کم می شود؟

سود کلان   مافیای  
اقتصاد   دیجیتال

بازار مسکن  وارد  فاز 
احتیاطی  شد

در متن پیش نویس اصلاح برخی قوانین و مقررات  مالیاتی، معافیت  مالیاتی  دانش بنیان ها   از 100درصد  به 80 درصد کاهش یافت

گلایه  دانش بنیان ها  از  کاهش  معافیت مالیاتی
صفحه4
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شوک   قیمتی   جدید   در  بازار  کاغذ
دلایل   سه  ماه   خاموشی   سامانه   توزیع   کاغذ    و    زینک   و   التهابات   بازار   چیست؟

20 هزار   تن  کاغذ    د ر گمرک   مانده    است
تعطیلی    واحدهای   تولیدی   کاغذ

در پی بــروز اعتراضات به افزایــش قیمت بنزین و 
وضعیت اقتصادی، مسئولان دسترسی داخل کشور 
را به شبکه جهانی اینترنت قطع کردند و اینترنت به 
شکل محلی و به اصطلاح »ملی« درآمد. هم زمان 
 با قطــع اینترنت مطابق گزارش نهــاد بین المللی 
نت بلاکس، کــه وظیفه نظارت بر شــبکه جهانی 
اینترنــت را بر عهــده دارد، در همــان ابتدای کار 
دسترســی ۹۵ درصد ایرانیان به اینترنت جهانی 
مسدود شد. برخی کارشناسان و فعالان این حوزه 
این اتفاق را جرقه ای برای محک زدن شــبکه ملی 

اطلاعات و توانایی اقتصاد دیجیتال ...

با نزدیک شدن به ماه های پایانی سال جاری و افزایش 
معاملات، برخی مالکان فــروش واحدهای خود را به 
حالت تعلیق درآوردند، با این وجود کارشناسان رشد 
قابل توجه قیمت را برای بازار مسکن متصور نیستند.

چهار متغیر بیرونی و یک عامل داخلی تقاضا برای خرید 
ملک را در شهر تهران افزایش داد. فعالان بازار املاک 
می گویند تغییر قیمت بنزین، افزایش نرخ ارز، رشد 
قیمت کالاها از جمله خودرو، ثبات بازارهای رقیب مثل 
بورس منجر به افزایش تعداد معاملات شــده است.از 
سوی دیگر تغییر قیمت بنزین، رشد قیمت آهن آلات و 
دستمزد را در پی داشته است. در این شرایط خریداران 
آینده نگر وارد بازار شده اند. آمار اتحادیه املاک نشان 

می دهد...



اقتصاد2
ایران وجهان

پایان سودای فیشینگ با طرح رمز پویا
اینترنت در عصر حاضر، امکانات غیرقابل تصوری 
را برای کاربران فراهم آورده اســت. از جمله این 
امکانات، استفاده شــبانه روزی از خدمات بانکی 
اســت. فرصتی که موجب ارتقای کیفیت روابط  
مشتریان با بانک ها شــده و ضمن صرفه جویی 
در وقت و هزینه ها، دقت عملیــات بانکی را نیز 
افزایش داده است اما در این میان، خطرات امنیتی 
مختلفی هم این روابــط نوین را تهدید می کند و 
همپای پیشرفت های بانکداری الکترونیک، جرائم 
امنیتی در این عرصه نیز در حال افزایش است. از 
این رو برای مقابله با تهدیدهای امنیتی بانکداری 
الکترونیک که می تواند خسارات مالی هنگفتی 
برای مشتریان بانک ها در پی داشته باشد علاوه 
بر ارتقای سطح آگاهی عمومی لزوم پیاده سازی 

راهکاری با ضریب امنیت بالا حائز اهمیت است. 

رییس هیأت مدیره گروه سرمایه گذاری مسکن:
گروه ســرمایه گذاری مسکن به 
زودی به دوران طلایی خود می رسد

رییس هیأت مدیره گروه سرمایه گذاری مسکن 
با بیان اینکه این شرکت در ریل هدفگذاری اصلی 
خود قرار گرفته اســت، گفت: در دوران مدیریت 
دکتر ظهیری روند رو به رشد شرکت سرعت گرفته 

است و به زودی به دوران طلایی خود می رسد.
به گزارش خبرنگار پایگاه خبری بانک مسکن- 
هیبنا ، احمد فرشچیان در مراسم رونمایی از طرح 
آباد )آغاز – بهبود – اقدامی دوباره( با اشاره به آغاز 
یک دوره جدید کاری در این گروه اظهار داشت: 
خوشبختانه بعد از مدت ها افول شرکت، طی چند 
سال اخیر مدیران شرکت تلاش کردند تا شرکت به 
ریل اصلی خود بازگردد. وی با بیان اینکه در دوران 
مدیریت دکتر ظهیری شاهد ریل گذاری در جهت 
اهداف شرکت بودیم افزود: با پذیرش مسوولیت از 
سوی آقای ظهیری، روند رو به رشد شرکت سرعت 
گرفت و می توانیم بگوییم که شرکت به زودی به 

دوران طلایی خود می رسد.

شبکه ســتادی و شعب بانک 
توسعه تعاون آماده اجرای رمز 

دوم پویا هستند
امیر هوشنگ عصارزاده عضو هیات مدیره بانک 
توسعه تعاون: شبکه ستادی و شعب این بانک آماده 
اجرای رمز دوم پویا هستند امیر هوشنگ عصارزاده 
عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون صبح امروز 
در جلســه ویدئوکنفرانس با مدیران اســتانی و 
کارشناسان فناوری سراســر کشور با بیان اینکه  
خدمات نوین بانکی لازم است از ویژگی هایی نظیر 
سهولت و امنیت برخوردار باشند افزود: در انجام 
تراکنش های غیر حضوری، اســتفاده از رمز دوم 
پویا در مقایسه با رمز دوم ایستا از سهولت کمتری 
برخودار است، در عوض، به لحاظ امنیت تراکنش، 
شرایط بسیار مطلوب تری برای کاربران نظام بانکی 
ایجاد می نماید. وی با اشاره به برنامه ها و اقدامات 
گسترده نظام بانکی جهت اجرای این طرح گفت:  
تدابیر نظام بانکی در محورهای آمادگی کارکنان، 
اطلاع رســانی، پشتیبانی مشــتریان، مدیریت 
پیمانکاران، گزارش دهی و ایجاد هماهنگی مطرح 
بوده است و بانک توسعه تعاون نیز همگام با نظام 
بانکی از ماه های گذشته زیرساخت های مورد نیاز 

را در این حوزه ها فراهم نموده است.

مدیرفناوری اطلاعات و ارتباطات بانک توسعه 
صادرات  تشریح کرد:

الزامات فعال سازی رمزپویا
مدیر امور فناوری اطلاعات و ارتباطات بانک توسعه 
صادرات ایران گفت: راه اندازی رمز پویا دو الزام دارد 
که یکی شامل فعال سازی این رمز و دیگری احراز 
هویت گوشــی های تلفن همراه است. به گزارش 
روابط عمومی بانک توسعه صادرات عشرت عدالت 
در گفت و گو با شــبکه خبر با اعلام اینکه نحوه 
دریافت رمز پویا به بانک صادرکننده کارت بستگی 
دارد، سه روش برای دریافت این رمز را تشریح کرد.

عدالت تصریح کرد: یکی از روشها دانلود اپلیکیشن 
مربوطه در سایت بانک اســت که برای این روش 
نیاز به موبایل هوشمند است. در روش دوم برای 
مشتریان شبکه بانکی که فاقد موبایل هوشمند 
هستند از پیامک با ابزارهای مختلفی مانند استفاده 
از درگاههای اینترنتی، موبایل بانک، اینترنت بانک 
و تلفن بانک استفاده می شود.مدیر امور فناوری 
اطلاعات و ارتباطات بانک توسعه صادرات ادامه 
 USSD داد : روش سوم با استفاده از کددستوری یا
و ارسال پیامک به سرشماره، رمز دوم دریافت می 
شود و در نهایت این امر بستگی به بانک ها دارد که 
یکی از روشها یا هر سه روش را برای مشتریان خود 

تعریف کنند.

خبر

در نشســت شــورای روسای 
اتاق های سراسر کشور، ضمن 
بررســی لایحه بودجــه 99 و 
تأکید بر لزوم شفافیت رویکرد 
دولت درباره افزایش درآمدهای 
مالیاتی در سال پیش رو از بی توجهی به بخش خصوصی در 

روند تدوین لایحه بودجه انتقاد شد.
روسای اتاق های سراسر کشور در نشست با حضور هیات 
رئیسه اتاق ایران به بررســی لایحه بودجه 99 پرداختند و 
تصمیم گرفتند برای به نتیجه رســیدن و عملیاتی شدن 
دیدگاه های بخش خصوصی با تمرکز روی یک موضوع مانند 
مالیات که تأثیرگذاری بالایی در روند فعالیت های اقتصادی 
دارد، پیشنهادهای خود را در اختیار نمایندگان مجلس قرار 
دهند.در ابتدای این نشســت غلامحسین شافعی، رئیس 
اتاق ایران با اشاره به پیگیری تأسیس مرکز پژوهش های 
اتاق ایران که به زودی فعالیت رسمی خود را آغاز می کند، 
تأکید کرد: اتاق ایران به دنبال آن اســت که این مرکز به 
مرجعی برای ارائه اطلاعات و مطالعات کارشناسی در حوزه 
اقتصاد تبدیل شود.او در ادامه به برگزاری جلسه ای با رئیس 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز و معاونان ایشان اشاره و نتیجه 
آن را مثبت ارزیابی کرد. بر اساس اظهارات او در این نشست 
موضوع کارت بازرگانی نیز مطرح شده است.رئیس پارلمان 
بخش خصوصی کشور از برگزاری هفتگی جلسات در وزارت 
کشور نیز سخن گفت. بر اساس گفته های وی محور نشست 
اخیر، لایحه بودجه 99 بوده و بیش ترین مباحث نیز حول 

مالیات مطرح شده است.
وی یادآور شد: امسال اولین سالی بود که دولت و سازمان 
برنامه و بودجه بدون هیچ گونه مشورتی با بخش خصوصی، 

لایحه بودجه را تهیه کرد. سال های پیش نمایندگان اتاق 
ایران در تمام کمیته های تخصصی در سازمان برنامه و بودجه 
حضور داشتند. البته اتاق ایران انتقادات خود را در مورد این 
مسئله طی نامه ای اعلام کرد.در ادامه حسین سلاح ورزی، 
نایب رئیس اتاق ایران در مورد نشستی که با رئیس و معاونان 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز برگزار شد، گفت: در طول یک 
سال اخیر شاهد مجموعه مشکلات ناشی از سوءتفاهمات 
و اتخاذ مواضع شدید علیه اتاق ایران بودیم. در این جلسه 
اختلاف نظرها مطرح شــد و به توافقات خوبی رسیدیم و 
در نهایت قرار شــد برای جمع بندی نشستی سه جانبه با 
حضور وزارت صنعت، معدن و تجارت برگزار شود.وی افزود: 
مقرر شد برای حل مشکلات و کاهش تنش ها، بحث های 
مربوط به صدور کارت بازرگانــی و رتبه بندی را به صورت 
یکپارچه ببینیم و دنبال کنیم.در این نشست گزارشی از 

لایحه بودجه 99 توســط رئیس مرکز پژوهش های اتاق 
ایران ارائه شد. بر اساس این گزارش بودجه سال 99 بدون 
حضور و مشارکت دستگاه های دیگر و تنها توسط سازمان 
برنامه و بودجه تهیه شده است. در چنین شرایطی بود که 
پس از انتشار اولیه لایحه بودجه با پیگیری های اتاق ایران 
تصمیمات رادیکالی که در مورد لغو معافیت های مالیاتی 
مناطق محروم و کمتر توسعه یافته و صادرکنندگان گرفته 
شده بود، با نظر هیات وزیران ملغی شد.طبق گزارش ارائه 
شده میزان بودجه کل کشور که برای سال 1399 پیش بینی 
شده است بالغ بر 2 هزار هزار میلیارد تومان است. با توجه 
به اینکه در شهریور ماه ســال جاری دولت متوجه شد تا 
پایان سال با 150 هزار میلیارد تومان کسری بودجه مواجه 
می شود، در شورای سران سه قوه شیوه عمل خود را تغییر 
داد. بر این اساس در گزارش پیش رو عملکرد جدید دولت 

برای مقایسه بین ســال 98 و 99 ملاک قرار گرفته است.
در لایحه بودجه 99 هزینه های جاری کشــور نسبت به 
قانون بودجه 98 حدود 18 درصــد، اعتبارات عمرانی 63 
درصد و بازپرداخت بدهی های دولت نیز 50 درصد رشــد 
داشته است. قرار است در ســال 99 دولت از طریق فروش 
اوراق 88 هزار میلیارد تومان درآمد کسب کند که با توجه 
به تجربه سال های گذشــته چنین درآمدی بعید به نظر 
می رسد.در مورد مالیات نیز با توجه به کمبود درآمدهای 
نفتی دولت، توجه ویژه ای به این بخش شده است. در این 
بخش نیز یا باید فشارها را بر مؤدیان موجود بیشتر کرد یا 
مانع فرارهای مالیاتی شد و یا معافیت های مالیاتی را کاهش 
داد. در این بین تعیین پایه های مالیاتی جدید نیز به عنوان 
یک راه حل مطرح است. از آنجا که راحت ترین وجه، بیشتر 
کردن فشارها بر مؤدیان موجود است، پیش بینی می شود 
که دولت سعی دارد از این طریق درآمدهای مالیاتی سال 
99 را افزایش دهد.بر اســاس گزارش موجــود تا به امروز 
دولت در مورد جلوگیری از فرارهای مالیاتی و معافیت ها، 
لایحه ای تدوین نکرده اســت.میزان درآمدی که دولت از 
فروش داخلی فرآورده های نفتی و صادرات این محصولات 
به دست می آورد را 250 هزار میلیارد تومان پیش بینی کرده 
که قرار اســت آن را صرف هزینه شرکت های تولیدکننده 
فرآورده های نفتی، یارانه های نقدی و اجرای طرح معیشتی 
خانوار کند.در مورد مالیات نیز باید به یک نکته اشاره کرد. 
شرکت های دولتی در قالب مالیات علی الحساب و مالیات 
بر عملکرد که در ســال 99 حدود 12 هزار میلیارد تومان 
پیش بینی شده اســت، مالیات پرداخت می کنند. از آنجا 
که اغلب شــرکت های دولتی زیان ده هستند، بیش ترین 
حجم این مالیات را چهار شــرکت ملی نفــت، ملی گاز، 
 بانک مرکزی و شرکت ملی پخش و پالایش فرآورده های

 نفتی می پردازند.

در نشست شورای روسای اتاق های سراسر کشور عنوان شد

دولت   برای  جلوگیری از فرار  و معافیت های  مالیاتی لایحه ای  تدوین  نکرده  است

وزیر صنعت،معدن و تجارت:
شــرکت های واگــذاری   زمینــه 
 تو در توی خودروسازان فراهم شده است

وزیر صنعت با بیان این که واگذاری خودروسازی ها 
در قالب یک پروسه  انجام می شود، گفت:  زمینه 
واگذاری شرکت های تو در تو در خودروسازی ها 

فراهم شده است.
به گزارش تســنیم، رضــا رحمانی اظهــار کرد: 
واگذاری خودروسازی ها در قالب پروسه ای انجام 
می  شــود. اصلاحات  ســاختاری در این صنعت 
شروع شــده و زمینه واگذاری شــرکت های تو 
در تو در خودروســازی ها در حال فراهم شــدن 
اســت. وی با تاکید بر اســتفاده از  ظرفیت افراد 
و گروهــا ی توانمنــد و دارای تجربــه کافی در 
واگذاری خودروســازی ها، افزود: وزارت صنعت، 
معــدن و تجــارت از واگذاری خودروســازی ها 
 کوتاه نمی آید. وی با اشــاره به شــیوه واگذاری 
خودروسازی ها، اضافه کرد: در وهله نخست باید 
 اموال و املاک خودروسازی ها واگذار شود سپس 
شرکت های وابســته آنها و در مرحله آخر سهام 
اصلی خودروسازان واگذار می شود که تحقق این 

امور مستلزم برخی زمینه سازی ها است.

محدودیت تعــدد خرید ارز 
برداشته شد

معاملات بازار ارزی حاکی از برداشــته شــدن 
محدودیت تعدد خریــد ارز در صرافی های مجاز 

بانک مرکزی است.
بر اساس سیاست های ارزی بانک مرکزی، از سال 
گذشته سقف خرید ارز برای هر کد ملی محدود 
شد و افراد با هر کد ملی و شماره تلفن به نام شخص 
می توانستند فقط یک بار در سال تا سقف 2000 
یورو )معــادل 2200 دلار( از طریق صرافی های 
مجاز بانک مرکزی ارز خرید کنند؛ به عبارت دیگر 
اگر فردی 100 دلار از صرافی ها ارز خرید می کرد، 
دیگر اجازه خرید ارز را در آن ســال نداشت و به 
عبارت دیگر سهمیه 1900 یوروی باقی مانده اش 

در آن سال می سوخت.
حال مشاهدات از معاملات بازار ارز نشان می دهد 
که محدودیت تعدد خرید ارز برداشــته شده، اما 

سقف رقمی خرید ارز همچنان باقی است.
به این ترتیب متقاضیان ارز، از این پس می توانند تا 
سقف 2000 یورو در سال به تعداد دفعات نامحدود 
خرید داشته باشــند، اما در مجموع امکان خرید 

بیش از 2000 یورو در سال وجود ندارد.
این تصمیمی است که با پیگیری کانون صرافان در 
راستای کوتاهی دست دلالان و فعال تر شدن بازار 

رسمی ارز انجام شده است.
پیش از این نیز مسئولان کانون صرافان از احتمال 
برداشته شدن این محدودیت خبر داده بودند و به 
این ترتیب می توان امید داشت که با این تصمیم، 

بازار غیر رسمی بیش از پیش تضعیف شود.

رشد ۱۰۰ تومانی نرخ دلار در 
صرافی های بانکی

نرخ دلار در صرافی های بانکی  روز دوشنبه با رشد 
100 تومانی قیمت نسبت به روز معاملاتی گذشته، 
به رقم 12 هــزار و ۷00 تومان افزایش یافت؛ نرخ 
یورو نیز ثابت ماند.نرخ خرید هر دلار در ساعت 13  
روز دوشنبه در تابلوی صرافی های بانکی 12 هزار 
و 600 تومان و فروش 12 هزار و ۷00 تومان درج 
شد.نرخ خرید هر یورو نیز 13 هزار و 800 تومان و 

نرخ فروش آن 13 هزار و 900 تومان شد.

بانک مرکزی مکلف به تنظیم 
بازار ارز شد

معاون بازرگانی داخلــی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در جلسه ســتاد تنطیم بازار بر ضرورت 
کنترل و مدیریت بازار ارز توســط بانک مرکزی 
به منظــور جلوگیری از بروز مشــکل توســط 
دریافت کنندگان ارزهای نیما و سنا برای تامین 
کالا تاکید کرد.به گــزارش وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، عباس قبــادی در این جلســه افزود: 
برای برگشــت ارز حاصل از صــادرات نیز وزارت 
صنعت، معدن و تجارت آمــاده هر نوع همکاری 
با بانک مرکزی است و در این راستا باید از کمک 
دستگاه های دیگر نیز اســتفاده کرد.وی در ادامه 
اظهار کرد: امسال بانک مرکزی موظف به تامین 1۴ 
میلیارد دلار ارز با نرخ ۴200 برای واردات کالاهای 
اساسی شده است که از این مبلغ 3 میلیارد دلار 
برای تامین دارو و بقیه برای اقلامی است که باید 
توســط وزارت جهاد و صنعت تامین شود.معاون 
بازرگانی داخلــی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
افزود: این میزان جدای از ارز اختصاص داده شده 
به گندم اســت و در حدود 1.5 میلیون دلار برای 

گندم باید در نظر گرفته شود.

اخبار
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ســخنگوی دولت با اعلام اینکه به هیچ عنوان بحث 
استعفای رئیس جمهور مطرح نیست،طرح این مساله 

از جانب معاون اول رییس جمهور را تکذیب کرد.
به گزارش ایسنا علی ربیعی در ابتدای نشست خبری 
هفتگی خود اظهار کرد: آمریکا با جایگزین کردن تحریم 
به جای جنگ مردم را هدف قرار داده اســت، تحریم 
جایگزین مدرن برای نسل کشی  و جنگ بی صدا است.

وی ادامه داد: آمریکا با فریب افکار عمومی خود می گوید 
دنبال جنگ نیســت. افکار عمومی باید بداند تحریم 
سلامت ، آرامش و امنیت همه ایرانیان را تحت تاثیر قرار 
داده است. مسئولان آمریکا اعتراف کردند که تحریم را 

هم طراز جنگ قرار داده اند.

بر تداوم دسترسی مردم به اینترنت آزاد 
تاکید داریم

وی در ادامه با اشــاره به جلسه شــورای عالی فضای 
مجازی گفت: در این جلســه در رابطه بــا اینترنت و 
نگرانی های مربوط به آن صحبت شده است. همگان 
با اجماع کامل بر تداوم دسترسی مردم به اینترنت آزاد 
تاکید کردند. به هیچ وجه نه تنها موضوع قطع اینترنت 

مطرح نیست، بلکه گسترش ارتباط اینترنت ایرانیان هم 
مورد تاکید قرار گرفته است. به اعتقاد من این جلسه 
هم به ابهامات پاسخ داده و هم شرایط سیاستگذاری 
آتی را مشخص کرده است. دولت یازدهم به گسترش 
اینترنت  تلاش کرده است، این دولت سبب گسترش 

بازار دیجیتال شده است .
ربیعی سپس گفت: آنچه که مطرح است تکمیل زیر 

ساخت های شبکه ملی است.
ربیعی سپس به برخی اقدامات وزیر آموزش و پرورش 
اشاره کرد و در پاســخ به سوال خبرنگاری که به طرح 
برخی اصلاح طلبان برای استعفای رئیس جمهور به 
پیشنهاد جهانگیری  اشاره کرد، گفت:به هیچ عنوان 
بحث اســتعفای رئیس جمهور مطرح نیســت. من 
صمیمیتی هم با آقای جهانگیری دارم و زیاد گفت وگو 
می کنیم نه همچین ایده ای دارنــد و نه این موضوع 

صحت دارد.
 وی در همین راســتا ادامه داد: برخــی می گویند به 
دلیل اعتراض که نمی گذارنــد دولت کار کند رییس 
جمهور باید استعفا دهد. برخی هم از ابتدای عمر دولت 
می گفتند دولت شش ماه بیش تر نمی ماند، متاسفانه 

توجه نمی کنند در چه شرایطی هستیم. اتفاقات که 
افتاده و فشارهایی که تحمیل شده  را در نظر بگیرند. 
یکی از مشکلات ما سخن نگفتن و اطلاع نرساندن بوده 
است. دولتی که در شش سال کارنامه خوبی از قدرت 
خرید و اشتغال مردم داشته باید بگوید چرا می خواهید 
عامل تحریم را نادیده بگیرد؟ ما معتقد هســتیم این 
روزها خواهد گذشت ، همه تلاش خود را برای عبور از 

این روزها خواهد کرد.
 سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی در ارتباط با تحریم 
های مجدد شرکت های همکار با ایران گفت: آمریکا 
همه این شرکت ها را تحت نظر و تحت فشار قرار داده 
است. چون پدیده جدیدی نیســت در ارتباط با اصل 
موضوع صحبت نمی کنم، وزیر خارجه آمریکا پریشب 
صراحتا اعتراف کرد تحریم را همانند جنگ گرفته اند. در 
جنگ آدم می کشند، گروگان می گیرند. همه این کارها 
را برای به هم زدن امنیت روانی مردم، ذهنیت شان و 
تحریک شان انجام می دهند. راه ما راه گفت و گو با مردم 

است و راه تبیین شرایط برای مردم .
 وی ادامــه داد: آمریکا تــوان ادامــه دادن به چنین 
رفتارهایی نخواهد داشت و این حداکثر فشاری است 

که به مردم ایران وارد می کند. ربیعی گفت: از موافقین 
و مخالفین خواهش می کنم نظرات خود را اعلام کنند. 
رســانه ملی این فرصت برابر به هر دو گــروه را بدهد. 
کارشناسان مالی و بانکی معتقد هستند با رفتن ایران به 
لیست سیاه هر ایرانی به مشکل بر می خورد. همکاران 
وزارت خارجه معتقد هستند خروج از این لیست سیاه 
کار مشکلی اســت و برای دولت های آتی هم سخت 
است. کارشناسان امنیتی ما هم معتقد هستند تحفظ 
امنیت ملی حفظ می شود. چین و روسیه هم به لیست 
پیوستند. کارشناســان سیاسی می گویند نپیوستن 
به این لیســت یک نوع خود تحریمی است. ما به نظر 
مجمع احترام می گذاریم و امیدوارم مصلحت نظام  در 

نظر گرفته شود.
 سخنگوی دولت در ادامه با اعلام اینکه  66 هزار میلیارد 
تومان معوقات مالیاتی ما اســت، گفــت: از این رقم  
۴۴ هزار میلیــارد تومان جرایم مالیاتــی و بقیه اصل 
مالیات است. امسال هم مبالغ قابل توجهی از معوقات 
مالیاتی وصول شــده اســت. یکی از برنامه های مهم 
 ســازمان مالیات جلوگیری از فرار مالیاتی و گرفتن 

مالیات ها است

با نزدیک شــدن به ماه های پایانی سال جاری و افزایش 
معاملات، برخی مالکان فروش واحدهای خود را به حالت 
تعلیق درآوردند، با این وجود کارشناسان رشد قابل توجه 
قیمت را برای بازار مسکن متصور نیستند.به گزارش ایسنا، 
چهار متغیر بیرونی و یک عامل داخلی تقاضا برای خرید 
ملک را در شــهر تهران افزایش داد. فعالان بازار املاک 
می گویند تغییر قیمت بنزین، افزایش نرخ ارز، رشد قیمت 
کالاها از جمله خودرو، ثبات بازارهای رقیب مثل بورس 
منجر به افزایش تعداد معاملات شده است.از سوی دیگر 
تغییر قیمت بنزین، رشد قیمت آهن آلات و دستمزد را در 
پی داشته است. در این شرایط خریداران آینده نگر وارد 
بازار شده اند. آمار اتحادیه املاک نشان می دهد در نیمه 
اول آذرماه معاملات در تهران 181 درصد و در کل کشور 
۷2 درصد افزایش پیدا کرده است. تحرک بازار مسکن و 
همچنین افزایش قیمت بنزین باعث شده تا مالکان از دادن 
تخفیف خودداری کنند. ایــن رفتار طرف عرضه ممکن 
است روند کاهشی قیمت مســکن را متوقف کند. آمار 
بانک مرکزی نشان می دهد طی چهار ماه گذشته قیمت 
مسکن در شهر تهران 6.6 درصد کاهش یافته است.با این 
وجود واسطه های ملکی عنوان می کنند طی حدود 20 
روز گذشته تعداد فایل های نوساز در دفاتر املاک کاهش 
یافته است. برخی سازندگان با این تصور که متغیرهای 
بیرونی بر قیمت ملک اثر خواهد گذاشت حدود 30 درصد 

آپارتمان های خود را از بازار خارج کرده اند و فروش آنها را 
برای غلبه بر انتظارات تورمی به حالت تعلیق درآوردند.

ورود بازار مسکن به پیش رونق غیرتورمی
تحریک تقاضای واقعی مسکن در تهران به عنوان خروجی 
ریزش قیمت های پیشنهادی بروز کرد. پس از افزایش 19 
و 22 درصدی ماهیانه تعداد معاملات در مهرماه و آبان ماه، 
آمار ارایه شده توسط اتحادیه مشــاوران املاک تهران از 
حدود سه برابر شدن قراردادهای خرید و فروش در آذرماه 
حکایت دارد.در شرایط فعلی، کارشناسان معتقدند که هر 
دو طرف عرضه و تقاضا در بازار مسکن به درک مشترک 
رســیده اند. از یک طرف مالکان به این نتیجه رسیده اند 
که ظرفیتی برای رشد قیمت وجود ندارد. خریداران نیز 
می دانند که نمی توان انتظار ریزش شدید قیمت را داشت. 
آبان ماه 1398 با این که معدل کلی قیمت مسکن شهر  
تهران دو درصد نســبت به ماه قبل از آن  کاهش داشته 
اما جزئیات گویای آن است که قیمت در 15 منطقه نیمه 
جنوبی و پرتقاضای شرق و غرب، رشد یافت اما با توجه به 
افت نسبتا زیاد قیمت ها در مناطق 1، 2، 3، 6، 8، 11 و 20 
میانگین کل دو درصد کاهش نشان داد.نمایه های دریافتی 

حاکی از آن است که قیمت مسکن به کف نزدیک شده 
و متقاضیان موثر که خانه را به قصد ســکونت خریداری 
می کنند برای خرید آماده می شوند. البته با وجود افزایش 
قیمت آهن آلات و نرخ دستمزد که به دنبال افزایش قیمت 
بنزین اتفاق افتاد کارشناســان، تورم مجدد را برای بازار 

مسکن متصور نیستند.

معاون وزیر: پیش بینی ثبات قیمت مسکن را 
داریم

محمود محمودزاده، معاون وزیر راه و شهرسازی درباره 
پیش بینی از آینده بازار مسکن به ایسنا گفت: اگر مسکن 
را به شکل جداگانه از سایر حوزه ها بررسی کنیم به یک 
نتیجه مشخص می رسیم اما تحولات بازار مسکن همیشه 
تحت تاثیر بازارهای ثانویه قرار دارد و همواره در سال های 
گذشته این گونه بوده است.وی افزود: در حال حاضر برای 
گران شدن مسکن هیچ دلیل فنی و علمی نداریم ولی اگر 
تحت تاثیر بازارهای دیگر قرار گیرد بحث جداگانه ای است. 
با این حال برآورد این است که مسکن  از ثبات برخوردار 
خواهد بود تا پایان سال بتوانیم برنامه های جدید را برای 

کنترل آن ارایه کنیم.

یک کارشناس:  تورم مجدد در بازار مسکن 
امکان پذیر نیست

هم چنین سید محمد مرتضوی، عضو هیات مدیره کانون 
انبوه سازان با بیان این که حداقل تا سه سال آینده قیمت 
مسکن افزایش پیدا نمی کند، تصریح کرد: کاهش قیمت 
نیز به دلایلی  که  برای  همه روشن  است اتفاق نمی افتد. 
در همین هفته های گذشــته بعد از تغییر قیمت بنزین، 
قیمت آهن آلات بالا رفت و دســتمزدها نیز افزایش پیدا 
کرد. با وجود این که  دولت تــلاش می کند نرخ کالاها را 
ثابت نگه دارد، عملا افزایش قیمت بنزین بر قیمت تمام 
شده مسکن تاثیر گذاشــته و هزینه های سازندگان بالا  
رفته است. در واقع تورم روی دوش تولیدکننده است ولی 
شــرایط آن وجود ندارد که این تورم را به مصرف کننده 
تحمیل کند.به گزارش ایسنا، آبان ماه سال جاری تعداد 
معاملات آپارتمان های مسکونی شــهر تهران به ۴100 
واحد مسکونی رسید که نسبت به ماه گذشته 19.5 درصد 
افزایش و نسبت به ماه مشابه سال قبل ۴0.۷ درصد کاهش 
داشته است. هم چنین متوسط قیمت خرید فروش یک 
مترمربع زیربنای واحد مســکونی معامله شده از طریق 
بنگاه های معاملات ملکی شهر تهران 12 میلیون و ۴60 
هزار تومان بود که نسبت به ماه گذشته و ماه مشابه سال 
قبل به ترتیب دو درصد کاهش و 35.8 درصد افزایش را 

نشان می دهد.

 ربیعی:

به هیچ عنوان بحث استعفای رئیس جمهوری  مطرح نیست

بازار   مسکن   وارد   فاز   احتیاطی   شد

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com

نرخ سکه به ۴ میلیون و ۴۳۰ هزار تومان رسید
هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح جدید در بازار آزاد تهران  روز دوشنبه با رشد ۱۲۰ هزار تومانی نسبت به دیروز به بهای چهار میلیون و ۴۳۰ هزار تومان فروخته شد. بر این اساس، 

نرخ هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح قدیم در بازار آزاد تهران در ساعت ۱۳ و ۳۰ دقیقه امروز به بهای چهار میلیون و ۴۰۰ هزار تومان رسید. همچنین نیم سکه نیز دو میلیون و ۳۲۰ 
هزار تومان، ربع سکه یک میلیون و ۴۲۰ هزار تومان و هر قطعه سکه گرمی ۹۰۰ هزار تومان داد و ستد شد.  هر گرم طلای خام ۱۸ عیار ۴۴۹ هزار تومان و هر مثقال طلا نیز یک میلیون و 

۹۴۸ هزار تومان به فروش رسید.ونس طلا نیز به یک هزار و ۴۷۷ دلار رسید.

معاون اول رئیس جمهور با بیــان اینکه بخاطر گوش های 
نامحرم نمی گویم چه میزان صادرات نفت داریم، اعلام کرد: 

میزان صادرات نفت به شدت کاهش یافته است.
اسحاق جهانگیری عصر  دوشنبه در مراسم تجلیل از مهندس 
محسن خلیلی عراقی در محل اتاق بازرگانی با اشاره به اینکه 
مهندس خلیلی همه عمر تلاش کرد تا ایران سربلند شود 
، اظهار کرد: مهندس خلیلــی در فراز و فرود صنعت ایران، 
دغدغه توسعه ایران داشتند. روزهای سختی بر صنعت ایران 
گذشته است و عده ای مثل مهندس خلیلی اجازه ندادند که 
صنعت ایران خاموش شود. نقش این افراد در تاریخ ماندگار 
اســت آنها ثروت ملی آفریدند و در عین حال مســئولیت 

اجتماعی و اخلاقی خود را به خوبی ایفا کردند.به نوشته ایسنا، 
وی ادامه داد: همیشه یکی از دغدغه های من توسعه ایران 
است و موانع توسعه را می شناسم. یکی از مهمترین کارهای 
ما باید قدردانی از کسانی باشد که در راه توسعه ایران تلاش 
کرده اند. وقتی جامعه قدردان این افراد باشــد، آنها تلاش 
بیشتری برای توسعه کشور خواهند داشت، باید کاری کنیم 

از محسن خلیلی الگوبرداری شود.

معاون اول رئیس جمهور همچنین با بیان اینکه تحریم ها، 
مشکلات ســاختاری اقتصاد و ضعف های مدیریتی برای 
کشور مشکل درست کرده است، تصریح کرد: این چالش ها 
در برابر فرصت هایی که ایران دارد، ناچیز است. می توانیم با 
کمک هم ایران را از هر پیچ خطرناک عبور دهیم. مهم این 
است که این اراده در همه ما شکل بگیرد. آمریکا می خواست 
اقتصاد ما را نابود کند اما فعالان اقتصادی، اقتصاد کشور را 

سرپا نگه داشته اند. می دانم شما با چه سختی تولید کرده و 
بنگاه های خود را سرپا نگه داشته اید.جهانگیری خاطرنشان 
کرد: دولتمردان، نخبگان، دانشــگاهیان، بخش خصوصی 
در فکر افق گشایی برای کشور باشند. دشمن می خواهد 
آینده را مبهم نشان دهند و ما نباید اجازه دهیم ملت ایران 
احساس کند آینده ای وجود ندارد و باید از فرسایش سرمایه 
های مادی و معنوی کشور جلوگیری کنیم، امید اجتماعی 
را تقویت کنیم.جهانگیری همچنین گفت: در دهه نود دو 
شوک تحریم ها در سال 90و9۷ قدرت خرید مردم را کاهش 
داد. در سال نود گفتند اجازه می دهیم یک میلیون بشکه 

نفت صادرات کنید. 

جهانگیری:

  به خاطرگوش های نامحرم  نمی گویم چه  میزان  صادرات نفت  داریم
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ماه هاســت که بــازار کاغذ از 
مشــکلات عدیده ای رنج می 
برد که کوچکترین نتیجه آن 
تعطیلی روزنامه ها و یا کم کردن 
صفحات آنهاست کهمنجر به 
تعدیل نیروی کار آنها شــده و در نهایت بر تعداد بیکاران 
کشور افزوده است. کش و قوس های فراوان برای ترخیص 
هزاران تن کاغذ از گمرک ماه هاســت وجود دارد و به رغم 
اخبار منتشر شده مبنی بر آمادگی ترخیص این کالا هنوز 
خبری در رابطه با قطعیت ترخیص وجود ندارد وهم چنان 
کاغذهای وارداتی در گمرکات کشور خاک می خورد. بیش 
از ۲۰ هزار تن کاغذ مورد استفاده برای ناشران با وجود تامین 
ارز از سوی واردکنندگان در گمرک بدون ترخیص باقی مانده 
است. اقدامی که یک شک بزرگ برای بازار کتاب را در آینده 
نزدیک همراه دارد.آخرین خبر بارگذاری شده در سامانه 
توزیع کاغذ و زینک که توسط تعاونی ناشران ایران آشنا به 
منظور ارائه کاغذ و زینک به ناشران کشور راه اندازی شده 
است مربوط به ۲۷ تیر ماه است و این یعنی قریب به سه ماه 
خاموشی این سامانه و کارگروه درباره فرجام توزیع کاغذهای 
دولتی. کاغذهایی که با قول وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 

در سال آینده نیز به صورت حمایتی و با ارز ۴۲۰۰ تومانی با 
تایید واردکنندگان از سوی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و صمت برای مصرف نشر وارد کشور می شوند. اما علت این 
سه ماه خاموشی این سامانه و توزیع نشدن کاغذ در میان 
ناشران چیست و یا شاید علت چراغ خاموش اجرا کردن این 
مهم؟فرجام کاغذهای تقاضا شده برای چاپ کتاب در کشور 
از سوی ناشران و نیز آنچه واردکنندگان برای توزیع میان 
ناشران اقدام به ثبت و واردات آن کرده اند چه شده است؟ آیا 

یک شوک تازه قیمتی در بازار در انتظار این محصول است؟
اما بررسی های آماری نشــان می دهد در سال ۹۶ واردات 
حوزه نشــر و کاغذ درمجموع ۴۴۴ میلیــون تن بوده که 
این میزان بــا افزایش ۳۹ درصدی در ســال ۹۷ به حدود 
۶۱۸ میلیون تن رسیده اســت. همچنین ارزش واردات 
این حوزه در سال ۹۶ بیش از ۴۵۸ میلیون دلار بوده که در 
سال ۹۷ به ۷۰۰ میلیون دلار رسیده است. به عبارت دیگر، 
طی یک سال گذشته واردات حوزه کاغذ به لحاظ ارزش با 

افزایش ۵۲ درصدی مواجه بوده اســت. در این زمینه آمار 
ارائه شده از سوی وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در سال 
۹۷ نشان می دهد از مجموع ۶۱۸ میلیون تن واردات حوزه 
کاغذ، ۲۰۰ میلیون تن آن بــه ارزش ۶۰ میلیون دلار به 
کاغذ اختصاص داشته که با ارز ۴۲۰۰ تومانی وارد کشور 
شده، اما تنها ۲۳ هزار تن از ســوی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در ۶ ماه دوم سال توزیع شده است.در همین حال 
فهرستی از اسامی افرادی که در قالب اشخاص حقیقی یا 
حقوقی ارز دولتی برای واردات کالایی مشــخص دریافت 
کرده اند از سوی بانک مرکزی منتشر شد. در این فهرست 
دریافت کنندگان ارز دولتی یــا کالایی وارد نکرده بودند یا 
کالایی غیر آنچه مشــمول ارز دولتی می شده وارد کردند 
یا کالای مورد نظر را وارد کــرده، اما در بازار توزیع نکردند. 
این اتفاق موجب شد علاوه بر موضوع رانت در بخش کاغذ، 
موضوع احتکار کاغذ نیز در رسانه ها مطرح شود. کارشناسان 
اقتصادی بر این باورند که عدم نظارت بر روند واردات و ارز 
تخصیص یافته به کالا های وارداتی از سوی دولت اصلی ترین 
دلیل ایجاد رانت های کلان و احتکار های بی حساب و کتاب 
و درنهایت گرانی کالا های اساسی است. با این پاسخ و با توجه 
به اینکه بخش قابل توجهی از این کاغذها در ماه های میانی 
تابستان خریداری شده است، شوک قیمتی کاغذ در بازار 
نشر گزینه ای محتمل به نظر می رسد که باید انتظار آن طی 

روزها و ماه های آینده را کشید.

دلایل   سه  ماه   خاموشی   سامانه   توزیع   كاغذ    و    زینک   و   التهابات   بازار   چیست؟

شوک   قیمتی   جدید   در  بازار  کاغذ
20 هزار تن كاغذ  د رگمرک مانده است            تعطیلی  واحدهای تولیدی كاغذ

بازار کاغذ در شرایطی نیست که برای ترخیص کاغذها دست دست کنند
سیدحسین میرباقری، رئیس اتحادیه فروشندگان کاغذ و مقوا

از زمانی که وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی توزیع کاغذ را بر عهده گرفته، قیمت در بازار سه برابر شده است و این نشان از ناکارآمدی سیاستگذاری این وزارتخانه در بازار دارد. این در حالی است که واردکنندگان اکنون ملزم هستند که 
کاغذهای وارداتی خود را به این وزارتخانه تحویل دهند و در مقابل، توزیع کنندگان تخصصی صنفی کنار گذاشته شده اند. چطور کاغذی که با ارز دولتی وارد شده و جزو کالاهای اساسی است، سر از بازار آزاد در می آورد جای تعجب 

دارد. در حالی که وزارت ارشاد می گوید کاغذ را فقط به ناشران می دهد، کاغذ وارداتی با قیمت آزاد در بازار به وفور وجود دارد. به هر حال این سیاستگذاری باید اصلاح شود. 
از طرفی دیگر باید تکلیف کاغذهای مانده در گمرک مشخص شود. وضعیت بازار کاغذ در شرایطی نیست که برای ترخیص کاغذها دست دست کنند. از طرفی خبر موافقت با ترخیص کاغذها منتشر می شود و از طرفی دیگر این 
محموله ها همچنان در گمرکات مانده اند. مدت ها است که کاغذ چاپ و تحریر در تأمین بازار دچار مشکل است و واحدهای تولیدی کشور نمی توانند کاغذ تولید کنند؛ بنابراین تولید داخلی تقریباً نداریم و عمده واحدهای کاغذسازی 
که در این زمینه فعال بودند، اکنون تعطیل شده یا به سمت تغییر کاربری رفته اند. تخصیص ارز به واردکنندگان مواد اولیه نیز همچنان دچار مشکل است و البته واردات کاغذ هم به راحتی انجام نمی گیرد و مشکلاتی را پیش رو دارد، 
بنابراین بازار همچنان ملتهب است. این شرایط نشان می دهد که باید نوع سیاستگذاری در زمینه بازار کاغذ اصلاح شده و ریل گذاری به نحوی تغییر یابد که تولید کاغذ چاپ و تحریر که زیرساخت های آن در کشور وجود دارد و قابلیت 

تولید کاملاً فراهم است، رونق گیرد. چراکه روش های کنونی به هیچ عنوان مناسب نبوده و سیاست گذار مربوطه در این زمینه نتوانسته موفق عمل کند.

شایلی قرائی
News kasbokar@gmail.com

رئیس سازمان هواپیمایی کشــوری گفت: تا کنون 
شرکت پست برای راه اندازی سیستم پست پهپادی 
درخواست مجوز از سازمان هواپیمایی کشوری نکرده 
اســت.علی عابدزاده درباره فعالیــت پهپادها اظهار 
داشت: اخیرا نظارت بر فعالیت های پهپادی به سازمان 
هواپیمایی کشــوری واگذار شده اســت.وی افزود: 
سازمان هواپیمایی کشوری وظیفه نظارت و ساماندهی 
پهپادها -پرنده های هدایت پذیر از دور- را بر عهده دارد 
که در همین راستا سامانه ای در این سازمان راه اندازی 
شده و متقاضیان می بایست با مراجعه به این سامانه، 

درخواست مجوز فعالیت بدهند.

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری یادآور شد: سامانه 
مذکور در اختیار مردم است تا کارهایی که نیاز دارند 
را در آن ثبــت کنند.وی ادامــه داد: هر فرد حقیقی 
یا حقوقی می تواند درخواســت خود را در آن ثبت 
کرده و فعالیت پهپادی داشــته باشد.معاون وزیر راه 
و شهرسازی در پاســخ به این پرسش که آیا تا کنون 
شرکت پســت برای فعالیت پســت پهپادی در این 
سیستم درخواست داده، گفت: با توجه به اینکه سامانه 
صدور مجوز فعالیت پهپادی به تازگی راه اندازی شده، 
تا کنون درخواستی از سوی شرکت پست برای اخذ 

مجوز »پست پهپادی« نداشته ایم.

یکی از نخل کاران کشوری گفت: کشاورزان در ایران، 
هر محصولی که تولید کنند، بهره چندانی از سود فروش 
آن نمی برند و بخش عمده سود محصولات کشاورزی 
به جیب دلالان می رود. محمدرضا کمالی یکی از نخل 
کاران کشــوری در خصوص عرضه خرمــا در بورس 
کالا گفت: به شدت موافق عرضه خرما در بورس کالا 
هستم و در صورت فراهم شدن امکان عرضه خرما در 
رینگ بورس، حتماً محصول خود را در این بازار عرضه 
خواهم کرد. کمالی گفت: بین قیمت فروش خرما به 
مصرف کننده نهایی و قیمت خرید از کشاورزان، فاصله 
چند برابری وجود دارد، زیرا قیمت خرما با توافق دلالان 
تعیین می شود که از این رو بی صبرانه در انتظار آغاز 
معاملات خرما در بورس کالا و حتی راه اندازی قرارداد 
آتی این محصول هستیم تا سرانجام سود واقعی حاصل 

از زحمت و تولید کشاورز به خود او برسد.
رئیس »خانه دوستی ایران و بلاروس« پیرامون مزایای 
عرضه خرما در بورس کالا افزود: کشاورزان در ایران، هر 
محصولی که تولید کنند، بهره چندانی از سود فروش 
آن نمی برند و بخش عمده سود محصولات کشاورزی 
به جیب دلالان می رود. خرما هم از جمله محصولاتی 
اســت که بین قیمت فروش خرما به مصرف کننده 
نهایی و قیمت خرید از کشاورزان، فاصله چند برابری 
وجود دارد. به گفته وی، بورس کالا بازار مناسبی برای 

عرضه مستقیم خرما بوده و دلالان را به حاشیه بازار 
خواهد راند. قطعاً امکان فروش محصولات کشاورزی 
با قیمت واقعی تر، انگیزه ای برای کشاورزان و توسعه 

بخش کشاورزی در کشور خواهد بود.
وی افزود: خرما در کشور های مختلف، قیمت متفاوتی 
دارد. در کشــور ما مرجعی برای قیمت گذاری خرما 
وجود نــدارد و قیمت خرما با توافــق دلالان تعیین 
می شود که نســبت به قیمت های بازار، بسیار پایین 
است. همچنین بسیاری از کشاورزان به علت نیاز به 
نقدینگی، ناچار به پیش فــروش محصولات خود با 
قیمتی بسیار کمتر از قیمت فروش نقدی هستند. با 
این تفاسیر فراهم شدن عرضه خرما در بورس کالا و 
ایجاد یک مرجع قیمت و امکان معاملات آتی خرما، 
گام بزرگی در راستای حمایت از کشاورزان خواهد بود.

ایران با داشــتن بیش از ۲۴۰ هزار هکتار سطح زیر 
کشت خرما و تولید ســالیانه ۱.۲ میلیون تن خرما، 
دومین تولیدکننده بزرگ خرما در جهان محسوب 
می شود و سالیانه بیش از ۴۰۰ هزار تن خرمای ایران 
روانه بازار های صادراتی می شود. در این میان طی دو 
سه سال گذشته شاهد عرضه موفق محصولاتی از قبیل 
زعفران، زیره و پسته در بورس کالای ایران هستیم که 
با قرار گرفتن این محصولات در بازار مالی بورس، اوراق 

کالا ها نیز مورد دادوستد قرار می گیرد.

عضو هیأت مدیره اتحادیه صنف فروشندگان و 
تولیدکنندگان پوشاک گفت: با سرمایه گذاری 
۲۵میلیــون دلاری می توان کارخانــه ای را که 
۱۰میلیون متر چــادر مشــکی تولید می کند 
تأسیس و با مبلغی حدود ۱۵۰میلیون یورو کل 
نیاز داخلی به این محصول را تأمین کنیم.اسدالله 
ســلیمانی مدیرعامل انجمن تولیــد کنندگان 
محصولات حجاب با بیان اینکــه واردات چادر 
مشکی انحصاری است افزود: به جز این مسأله، 
نامناسب بودن فضای کســب وکار در کشور نیز 
تعطیلی کارخانجات تولید چادر مشــکی را در 

پی داشته است. 
وی گفت: اگر تولید در کشــور به صرفه باشــد، 
تجار این بخش خود کارخانــه ایجاد می کنند 
اما اکنــون به دلیل حمایت نکــردن دولت، ۹۰ 
درصد چادر مشکی کشور از چین، کره و ژاپن که 
کارخانجات بسیاری با فناوری بالا ایجاد کرده اند 
وارد می شود. ســلیمانی ابراز کرد: این که دولت 
تعرفه واردات چادر مشکی را افزایش داده است، 
حمایت از تولید داخلی از جیب مردم است و این 
خسارتی است که گمرک آن را وارد کرده است.

وی گفت: واردات چادر مشکی تعرفه نداشت اما 
چون پارچه های دیگر را در قالب چادر مشــکی 
وارد می کردند گمرک برای اینکــه کار خود را 
آسان کند به همه پارچه ها از جمله چادر مشکی 

نیز تعرفه بست.م
وی همچنیــن گفــت: ۴۰ هزار نفــر در حوزه 
محصولات مربوط به حجاب شــاغل هستند و 
۳۰ درصد شــاغلان در این حوزه به دلیل نبود 
مواد اولیه بیکار شده اند.ســلیمانی اضافه کرد: 
اگر برای حدود ۷۰ تــا ۸۰ درصد نیاز بازار چادر 
مشکی در کشور ســرمایه گذاری شود ۱۰ هزار 
اشتغال ایجاد خواهد شد.وی تأکید کرد: به اندازه 
کافی ماشین آلات و توان تولید چادر مشکی در 
کشور وجود دارد اما با برداشتن موانع کسب وکار 
نیاز به زنجیره تولید داریم. علی قلعه قوند عضو 
هیئت مدیره انجمن تولید کنندگان محصولات 
حجاب نیز گفت: به دلیل نبود نظارت بر تولید و 
واردات و عرضه چادر مشکی، واحدهای تولیدی 
چادر مشکی در کشور تعطیل شده است. دوی 
ادامه داد: به فرض که وزارت صنایع می خواهد از 
تولید کنندگان چادر مشکی حمایت کند، پس 
چرا با وضع تعرفه ۳۲درصدی این حمایت را از 

جیب مردم انجام می دهد؟!
وی گفــت: بحث مافیــا در واردات چــادر باید 
مستند اعلام شود.مدیرکل دفتر صنایع نساجی 
و پوشاک وزارت صنعت، معدن و تجارت یادآور 
شد: در سال ۹۲ برای فرهنگ ســازی استفاده 
از چادر، تعرفه واردات ۲۰ درصــد بود و زمانی 

که قیمــت ارز افزایش یافــت ۱۰ درصد همه 
تعرفه های واردات ازجملــه تعرفه واردات چادر 
مشــکی کاهش یافت.محرابی گفت: زمانی که 
کارخانه تولید چادر مشــکی حجاب شهرکرد 
آغاز به کار کــرد برای حمایــت از این کارخانه 
تعرفه همه پارچه ها ۳۲ درصــد افزایش یافت. 
وی اضافه کرد: اکنــون بالاتریــن تعرفه برای 
چادر مشکی اســت.محرابی گفت: کارخانه نای 
زرین فقط ۶۰ ماشــین ســاده بافت داشت که 
قرار بود چادرهایی را که طرح دار هســتند وارد 
و با رنگرزی آنها را تکمیل کند.وی تصریح کرد: 
اگر واحد تولیدی خوب کار کنــد و رقابت پذیر 
باشــد و از فناوری و مــواد اولیــه و دانش فنی 
 اســتفاده کند می تواند نظــر بــازار را جلب و 

رقابت کند.
مدیرکل دفتر صنایع نســاجی و پوشاک وزارت 
صنعت، معدن و تجارت گفت: بســته حمایتی 
از تولید کنندگان چادر مشــکی یک سال است 
که آماده شده و نیاز به تأمین مالی دارد.محرابی 
افزود: سه ســرمایه گذار نیز برای تأمین کمبود 
چادر مشــکی کشــور پای کار آمده اند و در دو 
ســال آینده در این محصــول خودکفا خواهیم 
شد.محمدعلی شــفیعی مدیرعامل شرکت نای 
زرین نیز در ارتباط با این برنامه گفت: در ســال 
۸۵ آخرین نوع ماشین های کِرِپ را وارد و چادر 

مشکی کلاسیک کرپ تولید کردیم.
مجید افتخاری عضــو هیأت مدیــره اتحادیه 
صنف فروشــندگان و تولید کنندگان پوشاک 
نیز در ایــن برنامه گفت: قیمت هــر متر پارچه 
چادر مشکی که در کشورهای کره، ژاپن و چین 
تولید می شــود بین یک و نیم تا پنج دلار است.

وی اظهار کــرد: اگر میانگین بــرای یک قواره 
چادری سه و نیم متر پارچه مصرف شود مشخص 
اســت واردکنندگان چادر با قیمتی که در بازار 
برای پارچــه درجه یک وجود دارد ســود ۴۰۰ 
تا ۵۰۰ درصــدی دارند.افتخاری خاطرنشــان 
کرد: واردکننده چادر مشکی با سرمایه گذاری 
کوتاه مدت در دو ســه ماه به این سود می رسد 
و با این سود دیگر کســی به تولید داخلی توجه 
نمی کنــد.وی ابراز کرد: با ســرمایه گذاری ۲۵ 
میلیــون دلاری می توان کارخانــه ای را که ۱۰ 
میلیون متر چادر مشکی تولید می کند تأسیس 
و با مبلغی حــدود ۱۵۰ میلیون یــورو کل نیاز 
داخلی به ایــن محصول را تأمیــن کنیم.عضو 
هیأت مدیره اتحادیه صنف فروشندگان و تولید 
کنندگان پوشاک متذکر شد: با توجه به به صرفه 
نبودن تولید در کشور و سود سپرده های بانکی، 
 کمتر کسی راغب است که در زمینه چادر مشکی 

سرمایه گذاری کند.

در پــی بــروز اعتراضات به 
افزایــش قیمــت بنزین و 
وضعیت اقتصادی مسئولان 
دسترسی داخل کشور را به 
شبکه جهانی اینترنت قطع 
کردند و اینترنت به شــکل محلی و به اصطلاح »ملی« 
درآمد. همزمان با قطع اینترنــت مطابق گزارش نهاد 
بین المللی نت بلاکس، که وظیفه نظارت بر شبکه جهانی 
اینترنت را بر عهده دارد، در همان ابتدای کار دسترسی 

۹۵ درصد ایرانیان به اینترنت جهانی مسدود شد. برخی 
کارشناسان و فعالان این حوزه این اتفاق را جرقه ای برای 
محک زدن شبکه ملی اطلاعات و توانایی اقتصاد دیجیتال 
در کشور عنوان کردند که پس از ده روز قطعی اینترنت 
این کارشناسان در عدم موفقیت شبکه ملی اطلاعات و 
شفافیت و ساماندهی ترافیک در فضای مجازی به توافق 
نظر جمعی رسیدند. به عقیده این کارشناسان افزایش 
ترافیک بین الملل باعث سود مافیای اقتصاد دیجیتال 
شده در حالی که دستاورد اصلی شبکه ملی اطلاعات باید 
شفافیت و ساماندهی ترافیک در فضای مجازی باشد. 
در نتیجه دلیل شانتاژ علیه این پروژه و ربط آن به قطع 

اینترنت بین الملل کاملا روشن است. 

این در حالی اســت که رئیس جمهوری با اســتفاده از 
لفظ اینترنت ملی و انتســاب آن به مقام معظم رهبری 
به مردم آدرس غلط داد. آنچه سالیان سال است رهبری 
دســتور دادند و تاکید داشتند شــبکه ملی اطلاعات 
است که اساســا با انچه اینترنت ملی گفته می شود و 
چگونگی قطعی اینترنت در زمــان اعتراضات متفاوت 
است. اما با اجرایی شــدن تصمیم به راه اندازی شبکه 
ملی اطلاعات، مســئولان تلاش کردنــد همزمان با 
توســعه این طرح، وبســایت های عمده مورد استفاده 
ایرانیان را با نســخه هایی داخلی جایگزین کنند. برای 
مثال وبسایت اپارات به عنوان جانشینی برای وبسایت 
یوتیوب معرفی شد و ســرمایه گذاری سنگینی برای 

راه اندازی »موتور جستجوی ملی« به عنوان جانشین 
گوگل اختصاص یافت. همچنین در حوزه شبکه های 
اجتماعی پیام رسان هایی همچون »بله« و »سروش« 
کمک هایــی میلیــاردی و دولتی دریافــت کردند تا 
شــهروندان را که کاربر پیام رســان های خارجی نظیر 
تلگرام بودند به خــود جلب کنند. اما ایــن طرح ها به 
دلایل بسیار زیادی به رغم اختصاص بودجه های کلان 
به بن بســت خورده و تنها هزینه های کلان را ســربار 
دولت کردند. در رابطه با شــفافی ترافیک و ساماندهی 
ترافیک در فضای مجازی نیز نظیــر این اتفاقات افتاده 
 و هنوز مسیر مشخصی برای دستاورد اصلی شبکه ملی

 اطلاعات وجود ندارد. 

درآمد چه كسانی از راه اندازی شبکه ملی اطلاعات و كاهش ترافیک بین الملل كم می شود؟

سود کلان   مافیای  اقتصاد   دیجیتال

کاهش سود دولت، اپراتورها و مخابرات با اجرای طرح شبکه ملی اطلاعات
شهاب رضاییان، کارشناس فناوری اطلاعات

شبکه ملی اطلاعات و شبکه جهانی اینترنت دو موضوعی هستند که مکمل یکدیگرند و نمی توان هیچ کدام از آنها را بدون آن یکی تصور کرد. اما شبکه ملی اطلاعات از آن جهت واجب و ضروری است که اجازه صدوراطلاعات را به کشورهای 
دیگر نمی دهد. این بدان معناست که زیرساخت های میزبانی در کشور برای کسب و کارها و کاربران باید تا اندازه ای آماده باشد که حتی اگر روزی آمریکاکه مقر ایکان درآن است این اجازه را به خود داد تا اینترنت را در کشور قطع کندهیچ گونه 
وابستگی به آن در کشور وجود نداشته باشد. چرا تا به امروز به رغم اختصاص بودجه های کلان هنوز نتوانسته ایم شبکه ملی اطلاعات را به طور کامل پیاده کنیم. آیا منعی برای این تحقق این موضوع وجود دارد. شفافیت و جداسازی ترافیک 
در فضای مجازی این اجازه را نمی دهد یا درآمد بسیاری از قطع این ترافیک کاهش پیدا می کند. به طور قطع با راه اندازی شبه ملی اطلاعات اینترنت ارزان تری در اختیار کاربران قرار خواهد گرفت و سود دولت و اپراتورها و البته مخابرات 
کاهش پیدا خواهد کرد بنابراین در تعلل و اهمال در راه اندازی این شبکه باید تامل بیشتری داشت.  اپراتورهای اینترنتی باید نحوه تفکیک و تعیین چگونگی استفاده کاربران از شبکه ملی اطلاعات و میزان ترافیک داخلی و خارجی آنها را 
 بر روی سامانه اطلاع رسانی خود اعلام کنند. این به معنای همان شفافیت و ساماندهی ترافیک در فضای مجازی است. بنابراین این سوال پیش می آید که چرا این اتفاق به رغم تمام تاکیدات نیفتاده است. با استفاده از شبکه ملی اطلاعات 
می توان مشخص کرد که در چه مواقعی از این شبکه و در چه زمانی از اینترنت استفاده می شود. یعنی این موضوع باید از سوی سازمان تنطیم مقررات و ارتباطات رادیویی پایش شود و اپراتورهای اینترنتی نیز با راه اندازی سامانه آنلاین، 
میزان ترافیک داخلی و خارجی کاربران را اعلام کنند. از طرفی دیگر متاسفانه یک از موانع تکمیل شبکه ملی اطلاعاتی برداشت وزارت ارتباطات از وظایف خود در این طرح ملی است، این وزارتخانه خود را متولی زیرساخت ها می دانند نه 
محتوا، حتی اگر این را بپذیریم.باید پرسید آیا همه زیرساختها آماده است؟ کسانی که اینترنت را خلاصه شده در یکی دو شبکه اجتماعی خارجی مانند توییتر و اینستاگرام می بینند متاسفانه هیچ تصوری از ابعاد اینترنت ندارند. کسانی هم که 
تصور می کنند اینترنت پدیده ای است که در ایران و بدون تعامل با همه فعالان این حوزه ها در جهان قابل توسعه است درکی از توسعه ندارند. بنابراین باید این دو مقوله در کنار هم قرار داده شوند. تفکیک این دو از هم غیرقابل پذیرش است. 

شایلی قرائی
News kasbokar@gmail.com

رئیس سازمان هواپیمایی:

پست پهپادی مجوز سازمان هواپیمایی ندارد

مشکل چادر مشکی وزارت صمت است

انحصار واردات چادر مشکی در اختیار چند نفر با سود ۵۰۰ درصد

مرجع قیمت خرما، دلالان هستند

در انتظار ورود خرما به بورس کالا هستیم
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خوشبختي نتيجه سه چيز است: تجربه ديروز، استفاده امروز و اميد به فردا؛ اما متاسفانه اغلب انسان ها با سه چيز ديگر زندگي و

مي كنند: حسرت ديروز، اتلاف امروز و ترس از فردا.
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رونمايي از 40 دستاورد فناورانه با حضور وزير علوم 
و معاون علمي رئيس جمهوری

روز سه شــنبه با حضور وزير علوم، تحقيقات و فنــاوري و معاون علمي و 
فناوري رئيس جمهور از ۴۰ دستاورد فناورانه رونمايي مي شود. 

به گزارش ايسنا، آيين تجليل از پژوهشگران و فناوران برتر كشور، سه شنبه، 
۲۶ آذرماه با حضور دكتر منصور غلامي، وزير علوم، تحقيقات و فناوري و 
دكتر سورنا ستاري معاون علمي و فناوري رئيس جمهور در محل دائمي 
نمايشگاه هاي بين المللي تهران برگزار مي شود. در ادامه اين ايين بيستمين 
نمايشگاه دســتاوردهاي پژوهش، فناوري و فن بازار و هفتمين نمايشگاه 
تجهيزات و مواد آزمايشگاهي ايران ساخت افتتاح و از ۴۰ دستاورد فناورانه 
رونمايي خواهد شد. براســاس اعلام وزارت علوم، هفته پژوهش و فناوري 
امسال با شعار »پژوهش اثربخش، فناوري ارزش آفرين و رونق توليد«، از 

شنبه ۲۳ آذرماه آغاز شده و تا روز جمعه ۲۹ آذر ماه جاري ادامه دارد. 

در عملكرد يكساله صندوق نوآوري و شكوفايي محقق شد
پرداخت بيش از 1200 ميليارد تومان تسهيلات به 

دانش بنيان ها
رئيس هيات عامل صندوق نوآوري و شكوفايي گفت: طي يك سال گذشته 
در دور ســوم فعاليت هيات عامل اين صندوق، يك هــزارو ۲۰۰ ميليارد 
تومان تسهيلات به شركت هاي دانش بنيان در قالب هاي مختلف حمايتي 

پرداخت شده است. 
علي وحدت روز دوشنبه در نشست خبري ارائه گزارش يكساله فعاليت اين 
صندوق در هفته پژوهش افزود: ماموريت اصلي صندوق نوآوري و شكوفايي 
حمايت از شركت هاي دانش بنيان دانش و توسعه فناوري در كشور است. 
وي بيان كرد: خدمات صندوق از آبان ماه سال گذشــته تا آبان ماه سال 
جاري ۶۸۲ فقره به مبلغ ۱۵۵۵ ميليارد تومان قرارداد منعقد شده است. 
رئيس هيات عامل صندوق نوآوري و شكوفايي اضافه كرد: از آبان سال ۹۷ تا 
آبان سال ۹۸، ۱۲۴۳ ميليارد تومان تسهيلات پرداخت شده كه بيش از ۱. ۵ 
برابر تسهيلات پرداختي در سال گذشته است. وحدت ادامه داد: صندوق با 
همكاري ۱۲ بانك و ۱۸ صندوق پژوهش و فناوري توانسته است تسهيلات 
خوبي به شركت هاي دانش بنيان ارائه دهد. وي افزود: ۱۵۰۰ ميليارد تومان 
خط اعتباري در اختيار ۱۸ صندوق پژوهش و فناوري براي گشترش فعاليت 
اين صندوق ها در سراسر كشور قرار گرفته است. وحدت اضافه كرد: توسعه 
صندوق هاي پژوهش و فناوري موجب حذف صف شركت هاي دانش بنيان 

در صندوق نوآوري و شكوفايي براي دريافت تسهيلات شده است. 

صدور بيش از ۷۰۰ ميليارد تومان ضمانتنامه
رئيس هيات عامل صنــدوق نوآوري و شــكوفايي از صــدور ۳۵۱ فقره 
ضمانتنامه به مبلغ ۷۲۰ ميليارد تومان در يك سال اخير خبر داد و گفت: 

اين ميزان بيش از ۱۸ برابر كل عملكرد گذشته صندوق است. 
وي بيان كرد: شركت هاي دانش بنيان شركت هاي پويا و زنده هستند و با 
اعمال فرايندهاي نظارتي ميزان معوقات اين شركت ها به صندوق نوآوري 

۸ درصد رشد داشته است. 

۱۲۰۰ ميليارد تومان، سرمايه گذاري صندوق نوآوري
وحدت با تاكيد بر اينكه سرمايه گذاري در اين صندوق به صورت مستقيم 
است، ادامه داد: از آبان ماه سال گذشته تا آبان ماه سال جاري يك ميليارد و 
۲۰۰ ميليون تومان سرمايه گذاري مشترك از طريق »هم سرمايه گذاري« 
و صندوق هاي VC صورت گرفته است. وي يادآور شد: در حال حاضر بيش 
از ۸۵ ميليارد تومان از روش هم سرمايه گذاري رخ داده و اين ميزان تا پايان 

سال جاري رشد جدي خواهد داشت. 

۷۰ طرح خاتمه يافته موفق
رئيس صندوق نوآوري و شكوفايي با اشاره به طرح هاي مورد حمايت اين 
صندوق گفت: در حال حاضر بيشترين ميزان تسهيلات اين صندوق در رتبه 
اول به حوزه اي ســي تي و پس از آن به تجهيزات پزشكي اختصاص يافته 
است. حوزه هاي دارو، ماشين آلات و تجهيزات صنعتي، برق و الكترونيك، 
فناوري شيميايي و فناوري زيستي در رتبه هاي بعدي قرار دارند. وي افزود: 

در اين مدت ۷۰ طرح خاتمه يافته و موفق انجام شده است. 
وحدت ارزيابي عملكرد صندوق هاي پژوهش و فناوري را از ديگر اقدامات 
دبيرخانه كار گــروه صندوق هاي پژوهش و فناوري مســتقر در صندوق 
نوآوري نام برد و خاطرنشــان كرد: تاكنون ۳۸ صندوق پژوهش و فناوري 
داراي مجوز هســتند كه از اين تعداد ۱۸ صندوق توانسته اند از تسهيلات 

صندوق نوآوري استفاده كنند و ۴ شركت نيز لغو مجوز شدند. 
به گفته وي، حمايت از پارك هاي علم و فناوري، حمايت از شتابدهنده ها 
و مراكز و كارخانه هاي نوآوري و حمايت از توسعه كسب و كارهاي مبتني 
بر فناوري و نوآوري از ديگر بســته هاي ويژه حمايت مجتمع شــكوفايي 

شركت هاي دانش بنيان است. 

روايت زبان بدن از جغرافيا
عكس هايي كه تن انسان را طبيعت جلوه مي دهد

عكــس  نمايشــگاه 
و  لحظــه  »ميــان 
خــاك« بابــك حقي 
اين روزهــا در گالري 
مژده به تماشاســت. 
نمايشــگاهي كه اين 
هنرمنــد در آثارش به 
كشف حقيقت خود با 
جغرافياي اطرافش پرداخته اســت. با ورود به گالري مژده در نخستين برخورد با 
آثاري روبه رو مي شــويد كه مكان هايي متروكه را به مخاطب بازنمايي مي كنند؛ 
مكان هايي كه فعليت انساني را در خود مستتر دارند؛ اما سال هاست در گذر تاريخ از 
ياد رفته اند. وجه تمايز آثار حقي در اين مجموعه فيگورهايي است كه در آنها ديده 
مي شوند، اين فيگورها در عكس ها به عنوان زبان مكاني هستند كه از دردها و آلام 
خود با مخاطب گفتگو مي كنند. مخاطب در اين مجموعه با ۱۱ اثر روبه رو است كه در 
آنها محيط جغرافيايي به بستري براي داستان سرايي بدن با زبان فيگورها بدل شده 
است و انگار بدن به مثابه موجودي طبيعي و طبيعت به عنوان پوسته اي براي زيست 
با هم به روايتي درباره زندگي رسيده اند كه آن را براي مخاطب بازگو مي كنند. حقي 
خود درباره مجموعه »ميان لحظه و خاك« مي گويد: »اين آثار به نوعي تاثير جغرافيا 
بر بدن انسان را به نمايش مي گذارند. منظورم از بدن انسان، هم بدن فيزيكي اوست 
و هم بدن دروني او كه به نوعي مي توان گفت واسطه درك جهان و انسان است.« 
نمايشگاه »ميان لحظه و خاك« بابك حقي كه مواجه هاي با واقعيت وجودي است، 
يعني جايي كه تن انسان طبيعت مي شود و طبيعت جزيي جدايي ناپذير از زيست؛ 
تا ۲۹ آذرماه در گالري مژده به نشاني سعادت آباد، خيابان علامه شمالي، خيابان ۱۸ 

شرقي، پلاك ۲۷ ميزبان هنردوستان است. 
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وزير علوم و فعــالان حوزه 
دانش بنيــان بــا وجــود 
اينكه تنهــا چندی پيش از 
شركت های دانش بنيان در 
صحن علنــی مجلس دفاع 
كردند؛ اما ظاهراً حمايت از اين شــركت ها از سوی 
مسئولان روند كاهشــی يافته و در حوزه ماليات كه 
اين شركت ها بسيار درگير مشكل اند در لايحه بودجه 
۹۹ چيز ديگری ديده شــده و معافيت مالياتی اين 
شــركت ها از ۱۰۰ درصد به ۸۰ درصد كاهش يافته 

است. 
در حالی وزير علوم چنــدی پيش گفت كه معافيت 
مالياتــی شــركت های دانش بنيــان و واحدهای 
فناوری بايد مورد توجه دولــت قرار گيرد، كه ظاهراً 
 در دولت خــواب ديگری برای اين شــركت ها ديده

 شده است.
 منصور غلامی گفت: »امروز پارك های علم و فناوری 
با استقرار در همه اســتان ها توانسته اند شركت های 
دانش بنيان را مورد حمايــت قرار دهند. البته نياز به 

برخی حمايت های جدی وجود دارد.« وزير علوم با 
تأكيد بر لزوم معافيت مالياتی شركت های دانش بنيان 
و واحدهای فناوری اظهار داشت: »قطعا از دولت تقاضا 
خواهيم كرد به اين موضوع بپردازد و در لايحه بودجه 
نيز بايد معاونت علمی مورد حمايت جدی قرار گيرد.« 
اين در حالی است كه در جای ديگر از لايحه بودجه 

۹۹ شرايط پارك های علم و فناوری به قانون مناطق 
آزاد برمی گردد و معافيت مالياتی مناطق آزاد در اين 

لايحه از ۱۰۰ درصد به ۵۰ درصد تقليل يافته است. 
با وجود اينكه در حال حاضر همه فعالان استارت آپی 
و دانش بنيان از شــرايط موجود و فضای نااميدی ای 
كه بر اين اكوسيستم حاكم شده است، گلايه مندند، 

مسئولان بايد پاسخگو باشند كه چرا معافيت مالياتی 
اين شركت ها كاهش يافته است؟ آيا اين مورد، تشديد 
مشــكلات فعالان اين اكوسيستم نيست؟ معافيت 
مالياتی شركت های دانش بنيان از ديگر تمهيداتی 
 است كه در راستای حمايت از شركت های دانش بنيان 

بايد در نظر گرفته شود.

در متن پيش نويس اصلاح برخی قوانين و مقررات  مالياتی، معافيت  مالياتی  دانش بنيان ها   از 100درصد  به 80 درصد كاهش يافت

گلايه  دانش بنیان ها    از  کاهش  معافیت مالیاتی
وزير علوم:    معافيت مالياتی شركت های دانش بنيان ضروری است

وضع ماليات برای دانش بنيان ها در تعارض جدی با اهداف و برنامه های كلان كشور و اسناد بالادستی نظام است
مينا حسينی

News kasbokar@gmail.com

مانع تراشی مالياتی برای دانش بنيان ها
علی مسعودی، عضو هيات مديره مجمع تشكل های دانش بنيان

يكی از مشكلاتی كه در حال حاضر در حوزه دانش بنيان ها داريم مساله تمديد مجوز است. اشكالاتی در تمديد مجوز ممكن است به وجود بيايد و منجر شود به اينكه شركتی حتی دانش بنيان بودن را كنار بگذارد و اين نكته بسيار مهمی است. 
نكته ديگری كه بسيار مهم است، اين است كه در حال حاضر در لايحه بودجه ای كه به مجلس تقديم شده و در حال بررسی است، بخشودگی مالياتی و معافيت مالياتی شركت های دانش بنيان از ۱۰۰ درصد به ۸۰ درصد كاهش يافته است. 
ما مخالف ماليات نيستيم. اتفاقاً اگر ماليات را همه پرداخت كنند و درست باشد، خوب است كه اصلاً به كسی معافيت داده نشود؛ اما اگر می خواهد معافيتی داده شود، چرا به دانش بنيان ها ۸۰ درصد اعطا شود؟ اتفاقاً بايد به دانش بنيان ها 
بيشتر از همه اين معافيت داده شود زيرا اين شركت ها هستند كه قرار است فردا چرخ های اقتصاد اين كشور را بچرخانند. اينجاست كه به جای اينكه اين شركت ها را اميدوارتر كنيم و با اين تشويق ، به آنها انگيزه بدهيم كه كارشان را بهتر 
انجام بدهند، عملاً با اين اتفاقات، اين شركت ها را كنار می گذاريم و اين كار درست نيست. بايد در اين حوزه بررسی شود كه چرا چنين چيزی ديده شده با وجود اينكه در حال حاضر از نظر كاری و  سيستماتيك، همه آن افراد – همان طور 
كه رهبر معظم انقلاب فرموده اند كه سربازان اقتصادی و پيشرو هستند- و در بحث توليد پيشران اند، آن موقع ما با چنين اقداماتی برای آنها مانع تراشی می كنيم. ما در بحث مجوزهای اضافه ای كه بايد يك كسب وكار بگيرد قوانينی را جلوی 
اين شركت ها قرار می دهيم كه باعث می شود آنها از كار خود پشيمان شوند. اينها واقعيت هايی است كه وجود دارد. اين مسائل و بسياری از مشكلات ديگر است كه در پی آنها مهاجرت نيروهای استارت آپی به وجود می آيد و اينهاست كه ما 

بايد جلوی آن را بگيريم كه اين اتفاقات نيفتد. 

نگاه  سخت گيرانه به ماليات دانش بنيان ها
شهاب جوانمردی، نايب رئيس کميسيون اقتصاد نوآوری و تحول ديجيتال اتاق تهران 

در پيش بيني ها يك نگاه كاهشي و سخت گيرانه نسبت به بحث ماليات دانش بنيان ها شده است. در بخش توليد ناخالص داخلی مان، بحث حمايت از محصولات و خدمات دانش بنيان هنوز يك سهم بسيار اندك است و با توجه به اينكه مدام 
تكرار می كنيم كه داريم به سمت اقتصاد دانش بنيان و اقتصاد بدون نفت می رويم بايد به دنبال تقويت اين بخش و شركت های اين حوزه باشيم. پس هرگونه حركتی كه منجر به تضعيف اين حركت؛ چه رشد نزولی آن و چه ثابت ماندن سهمش 
شود در تعارض جدی با اهداف و برنامه های كلان كشور و سند چشم انداز و اسناد بالادستی نظام است. شما همين امروزه روز در اقتصاد قدرتمندی مثل چين كه خودش را به عنوان اقتصاد اول دنيا در افق پيش رو ديكته می كند، می بينيد 
كه چون می خواهند اين حوزه رقابتی باقی بماند معافيت های مالياتی و مشوق های جدی را برای شركت های دانش بنيان و پارك فناوری و هر آنچه اكوسيستم در حال تقويت و توسعه اش هست را حفظ كردند. تعجب می كنم كه در چنين 
شرايطی اولين جايی كه انگار می خواهند زير تيغ ببرند همان جايی است كه داعيه تقويتش را دارند. بنابراين ما و همه اركانی كه دست شان می رسد از سمت اتاق بازرگانی تهران و ايران، كميسيون های مربوطه، اصناف مرتبط، انجمن ها و 
سنديكاها و نهادهای مرتبط دولتی، معاونت علمی و فناوری رياست جمهوری و وزارت آی.سی.تی داريم سعی می كنيم كه اين نكته را به شدت پيگيری كنيم كه در ميان اين همه موضوعاتی كه خودش برای اين اكوسيستم نگرانی ايجاد 
می كند مانند قطع اينترنت را كه شاهد بوديم دوباره ضربه جديدی به اين سيستم وارد نشود. با توجه به رويكردی كه مجلس به خصوص در يك سال گذشته در توجه به موضوعات دانش بنيانی داشته اين زمينه مهياست كه موضوع معافيت 

مالياتی ۸۰ درصدی در قانون بودجه اصلاح شود. 

سرمقاله

يادداشت

پس از تشــكيل معاونت تحقيقات، فناوري و نوآوري در 
دانشگاه آزاد، ايجاد ســراي نوآوري در اين دانشگاه كليد 
خورد و به نوعي حركت به سمت »دانشگاه فن آور« آغاز 
شــد. به گزارش مهر، در دانشگاه هاي نســل اول و دوم، 
فرد وارد دانشگاه مي شــود و پس از تحصيل در مقاطع 
كارشناســي، كارشناســي ارشــد و دكتري از دانشگاه 
فارغ التحصيل مي شــود؛ در حالي كه هــدف اصلي در 
دانشگاه نسل سه و چهارم، اين است كه در واقع يك تيم 
وارد دانشگاه شــده و پس از گذراندن مراحل مختلف به 
صورت يك »شركت فن آور« و »ثروت آفرين« از دانشگاه 
خارج شوند. مجموعه شتاب دهنده ها، مراكز رشد تخصصي 
و پرديس پارك علم و فناوري، سراي نوآوري دانشگاه آزاد 
اسلامي را تشكيل خواهند داد؛ مدل فعاليت هم به اين 
صورت است كه يك تيم وارد سراي نوآوري مي شود، ابتدا با 
شتاب دهنده ها كار خود را آغاز مي كند كه در واقع مي توان 
گفت معادل دوره كارشناسي در دانشگاه هاي نسل اول و 
دوم است. اين تيم پس از طي مراحل و آموزش هاي لازم 
به مركز رشد ســراي نوآوري راه مي يابد كه همان دوره 
كارشناسي ارشد به حســاب مي آيد. پس از اين مرحله، 
تيم ها بايد شركت خود را ثبت كنند و پس از چند سال 
به عنوان يك شــركت فن آور وارد پــارك علم و فناوري 
خواهند شد كه به مثابه همان مقطع دكتري است. آنطور 
كه مسئولان دانشــگاه آزاد مي گويند در سراي نوآوري، 
آموزش هاي گوناگون از جملــه آموزش خلاقيت، ايجاد 
كسب و كار، چگونگي مذاكره و... به تيم ها ارائه خواهد شد. 

يكي از مهم ترين اهدافي كه در اين سراها دنبال مي شود 
اين است كه دانشجويان بعد از پايان تحصيلات به دنبال 
كار نباشند بلكه خود كارآفرين باشند. همچنين قرار است 
به تعداد »صنايع مزيت دار« در اســتان هاي مختلف از 
شمال تا جنوب و از شرق تا غرب، سراي نوآوري راه اندازي 
شود؛ مبناي راه اندازي سراي نوآوري، آمايش سرزميني 
است كه براساس دو برنامه آمايش منطقه اي و توانمندي 
هر استان و متناسب با جغرافياي اقليمي و اقتصادي آن 
استان ايجاد مي شود. روح ا... دهقاني فيروزآبادي معاون 

تحقيقات، فناوري و نوآوري دانشــگاه آزاد اســلامي از 
راه اندازي ســراي نوآوري در ۱۲ استان كشور خبر داد و 
گفت: دانشگاه آزاد متناســب با شرايط بومي و فرهنگي 
ايران، مدلي را براي رشد و ارتقا فناوري و نوآوري طراحي 
كرده است. وي افزود: سراي نوآوري اكوسيستمي است كه 
در آن فناوري و نوآوري ها حمايت شده و رشد مي يابند تا 
به مسير نهايي برسند. براساس آمايش سرزميني تاكنون 
صنايع مزيت دار ۱۲ استان شناسايي و برنامه ريزي ها براي 
راه اندازي سراي نوآوري انجام شده اســت. وي با اشاره 

به اينكه سراهاي نوآوري به وسعت همه كشور به وجود 
خواهند آمد، افزود: در شــهرهايي كه واحد دانشگاهي 
وجود دارد، براساس توانايي دانشــگاه آزاد اعم از هيات 
علمي و تعداد دانشــجويان تحصيل كرده و متخصص 
صنايع مرتبط، سراي نوآوري ايجاد مي شود؛ همچنين 
براساس گردش اقتصادي و اشتغال صنايع مختلف در هر 
استان، يكي از صنايع به عنوان قطب فناور هر استان تعيين 
خواهد شد. معاون تحقيقات، فناوري و نوآوري دانشگاه آزاد 
اسلامي با بيان اين مطلب كه علاوه بر دانشجويان دانشگاه 
آزاد، دانشجويان دانشگاه هاي سراسري و همچنين افراد 
غيردانشگاهي مي توانند به سراي نوآوري بپيوندند، گفت: 
برخي از اساتيد دانشگاه آزاد را كه در موضوع مربوطه در هر 
استان تخصص لازم دارند، به عنوان »هيات علمي فناور« 
تعريف كرده ايم. اين افراد به عنوان مربي و راهنما حضور 
دارند تا تيم ها را هدايت كنند. دهقاني فيروزآبادي ادامه 
داد: همچنين هيات علمي فناور شامل نخبگان و خبرگان 
هم مي شود؛ بطوري كه افرادي كه فكر مي كنند تخصص 
و تجربه لازم را براي پيشبرد اهداف در سراهاي نوآوري 
دارند، مي توانند در آنجا حضور يابند. وي همچنين درباره 
مدل حمايت دانشــگاه از تيم ها، گفت: به تيم هايي كه 
به سراهاي نوآوري وارد مي شوند، امكانات و هزينه هاي 
ابتدايي ارائه خواهد شد تا بتوانند ايده هايشان را عملياتي 
كنند؛ بخشــي ديگر از حمايت ها مربــوط به تجهيزات 
آزمايشگاهي است كه امكانات لازم در اين بخش نيز در 

اختيارشان قرار خواهد گرفت. 

در دانشگاه آزاد

۱۲صنعتمهمكشورصاحبسراينوآوريميشوند

معاون علمــی و فناوری گفت: محققان كشــور 
توانمندی بالايی برای حل مشكلات و آسيب های 

مواد مخدر دارند.
به گزارش معاونت علمی و فناوری، سورنا ستاری 
در نشست تخصصی معاونان، مديران كل و دبيران 
شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان های 
سراسر كشور گفت: فناوری های پيشرفته ای كه 
به مدد شركت های دانش بنيان و استارت اپ ها به 
محصول يا خدمت ايران ساخت تبديل شده است، 
اكنون می توانند در خدمت پيشگيری، تشخيص، 
كشــف، مبارزه و درمان مواد مخدر  به كار برده 

شوند. وی با تاكيد بر اينكه  لازمه تحقق اين كار 
مهم در اختيار قرار دادن بازار بزرگ فناوری های 
اين حوزه به شــركت های دانش بنيان و استارت 
اپ ها اســت، افزود: مبارزه با مواد مخدر زيست 
بومی تــازه و پويا نياز دارد كه بــا ميدان دادن به 
شركت های دانش بنيان رونق می گيرد. اولويت 
اصلی ما ايجاد همين زيســت بوم است تا ايجاد 
استارت اپ ها توســط جوانان خلاق و فعال، نه 
تنها از آسيب های اين معضل خانمان سوز جامعه 
می كاهند بلكه بازار بزرگ دانش بنيان، روياروی با 

بازار قاچاق قرار می دهند.

معاون علمی و فنــاوری گفــت: آمادگی داريم 
از توســعه اين زيرســاخت با همــكاری كميته 
مشــتركی كه بتواند فناوری هــای موجود را به 
ســتاد مبارزه با مواد مخدر معرفی كند حمايت 
كنيم، چراكه باور داريم صيانت از خون شــهدای 
عرصه مبارزه با مواد مخــدر و كاهش هزينه های 
گزاف از جمله از دست دادن سرمايه های انسانی، 
 تنها با توســعه روش هــای فناورانــه و نوآورانه

 ممكن می شود.
به گفته ستاری، پيشگيری و درمان آسيب های ناشی از 
اعتياد، به كمك شركت های دانش بنيانی كه در حوزه 

زيســت فناوری فعال 
هستند و كاهش می 
يابد؛ زيست بوم اين 
حوزه كه در منطقه 
بــه فرد  منحصر 
است، برای توليد 
خت  ن ســا ا ير ا
پيشــرفته ترين 
فرآورده هــای 
دارويی آمادگی 

دارد.

ستاری تاكيد كرد

تواناییمحققاندرحلمشکلاتوآسیبهایموادمخدر
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